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G dyby Chopin żył w Bosto-
nie nieco później o sto lat –
To by grał na saksofonie –

Nie zmarnowałby się tak. Taki jest
początek żartobliwej przyśpiewki,
która stała się u nas dosyć znana w
latach pięćdziesiątych, gdy muzy-
kę klasyczną przyćmił nagle jazz
jako nurt długo niepopierany przez
socjalistyczną władzę. Tamta wła-
dza akurat na pewno zachwyciła-
by się dzisiejszą muzyką disco po-
lo z uwagi na jej po części ludową
proweniencję. Jak widać zatem,
kryteria dotyczące wartości mu-
zycznych mogą być skrajnie różne.
W moich zbiorach nut jest i bar-
dzo stare wydanie walców Chopi-
na, i śpiewnik żołnierski z 1929 ro-
ku, i śpiewnik szkolny z czasów
PRL, i seria miesięczników „Śpie-
wamy i tańczymy”, i wybór utwo-
rów jazzowych, no i oczywiście wią-
zanka kolęd. Nie licząc już ragti-
me’ów Scotta Joplina i wspania-
łych kawałków George’a Gershwi-
na. Gdyby jednak zaproponować
coś z tego bardzo szerokiego reper-
tuaru przedstawicielom obecnej
władzy, to sądząc z preferencji
ujawnianych w TVP – wybraliby
wspomniane disco polo. Zwłasz-
cza w wersji nabożnego kołysania
się, tak lubianego przez dzisiejszych
ministrów.

T en krótki wywód na tle mu-
zycznym muszę, rzecz pro-
sta, zakończyć odwiecznym

wnioskiem: de gustibus non dispu-
tandum est. Wiadomo wszak:  jeden
lubi ogórki, a inny – wójta córki. I
dlatego planowana budowa Cen-
tralnego Portu Komunikacyjnego
w rejonie Baranowa po zlikwido-
waniu lotów cywilnych z warszaw-
skiego lotniska Fryderyka Chopina
– budzi tak samo zróżnicowane
emocje, jak wymienione przeze
mnie nurty muzyki. Decyzję o tej
lotniczej roszadzie powzięto już za
rządów miłościwie nam panującej
partii Prawo i Sprawiedliwość, któ-
ra  wybiegając w przyszłość – po-
stanowiła wybudować CPK, żeby
stał się on lotniczym „hubem” środ-
kowej Europy, na złość Berlinom i
Frankfurtom. Czy to plan mający
realne szanse powodzenia, nie je-
stem w stanie jako ignorant ocenić,
jakkolwiek z doświadczeń ostatnich
lat wynika, że stawianie na wiel-
kość to  niekoniecznie droga we wła-
ściwym kierunku. 

W tym numerze „Passy”
mądrze pisze o sprawie
CPK Lech Królikowski,

choć i on nie porusza wszystkich
aspektów, bardziej koncentrując
uwagę na przyszłości Lotniska Cho-
pina na Okęciu niż owego giganta,
który dopiero ma powstać. Ktoś z
moich znajomych rzucił myśl, by  z
uwagi na mostek kapitański dzi-
siejszego statku Rzeczpospolita
przydać Centralnemu Portowi na-
zwę „Nowogrodzka Baranów”. Nie
jestem jednak pewny, czy nazwa
ta w wystarczającym stopniu uwy-
pukla wartość intelektualną pro-
jektu i czy nie jest cokolwiek dwu-
znaczna w wymowie. No bo jeśli
pierwsze słowo w tej nazwie miało-
by upamiętniać Nowogród w pół-
nocno-zachodniej Rosji, to byłby
to ewidentny błąd propagandowy.
Jeśli zaś chodziłoby o miasteczko
położone o 15 kilometrów od Łom-

ży z raptem dwoma tysiącami
mieszkańców, to za bardzo nie by-
łoby się czym chwalić. Chyba że od-
woływać się do korzeni tej miejsco-
wości, czyli do tego, że już w IX wie-
ku powstał gródek obronny  w wi-
dłach Pisy i Narwi. Dziś wypadało-
by napisać PISy – i od razu rzeka ta
nabrałaby innego wymiaru. Ale to
już pozostawiam historykom i języ-
koznawcom. 

A językoznawcy polscy mają
teraz nie byle jaki orzech do
zgryzienia. Muszą otóż wy-

wieść, z czego się wzięła nazwa tak
dokuczliwej bakterii jak legionella,
powodującej nagłe zapadanie cał-
kiem zdrowych ludzi na legionello-
zę. Wydaje się, że najprędzej mogą
to wytłumaczyć dziennikarze spor-

towi, którzy z łatwością skonsta-
tują, że ta piekielna zaraza musi
pochodzić od piłkarskiej drużyny
Legia Warszawa. Stłumić tę zara-
zę nietrudno. Wystarczy niezadłu-
ga kwarantanna na Łazienkow-
skiej. Sam zarazek legionella ro-
dzi się w głowach kibiców Legii,
którzy dla dobra swej drużyny ro-
bią co mogą, żeby upokorzyć kon-
kurencyjną w Warszawie Polonię.
W tym celu rozpoczęli nawet pro-
ces zastraszania dzieciarni, która
ośmiela się trenować grę w futbol
na Konwiktorskiej. W tej sytuacji
najlepszą placówką, w której le-
czyłoby się legionellozę wydaje się
znany szpital przy ulicy Sobieskie-
go ewentualnie renomowana klini-
ka w Tworkach. 

T ymczasem jednak tematem
coraz bardziej nurtującym
społeczeństwo staje się

sztuczna inteligencja. Chyba
wszyscy marzą, żeby posiąść jak
najprędzej to cudo techniki, więc
można tylko pozazdrościć urodzo-
nemu w 1958 w Grójcu Markowi
Suskiemu, który w 2006 roku zo-
stał honorowym – żeby nie powie-
dzieć sztucznym – członkiem
Światowego Związku Żołnierzy
Armii Krajowej. Jako imaginowa-
ny żołnierz AK  wygrał już osobi-
ście niejedną bitwę – i to bez choć-
by jednego wystrzału. No cóż, ta-
kich wojowników nam trzeba.
Wie coś o tym burmistrz Grójca,
który ponoć miał serdecznie dzię-
kować Suskiemu za załatwienie

ważnej dla tego miasta sprawy,
jaką jest odsunięcie odeń odcinka
autostradowej obwodnicy War-
szawy, mimo że pociągnięcie tej
trasy odcinkiem istniejącej od
dawna drogi krajowej nr 50 wy-
dawało się najrozsądniejszym
wyjściem. 

N ajrozsądniejszym? To za-
leży dla kogo, bo dla Su-
skiego i jego znajomych

na pewno nie. Wiadomo więc, że
w efekcie rezygnacja z „50” grozi
poprowadzeniem wspomnianego
odcinka autostradowego między
innymi przez Lasy Chojnowskie,
stanowiące Park Krajobrazowy i
będące płucami Warszawy od po-
łudnia. Jak wytłumaczyć Suskie-
mu i spółce, że broniąc własnego,
wąsko pojętego interesu, naraża-
ją jednocześnie na szkody dużo
większą społeczność niż jego lo-
kalna kompania? 

S zkody zaś poniesie zapewne
całe społeczeństwo polskie,
któremu władza do wybo-

rów parlamentarnych dołożyła na
przyczepkę będące teoretycznie ele-
mentem demokracji bezpośredniej
– referendum. Pytania tegoż zo-
stały sformułowane w taki sposób,
jakby dzisiejszy rząd chciał zapy-
tać obywateli, czy życzą sobie zdro-
wia, szczęścia, pomyślności i
wszystkiego najlepszego. Z poli-
czeniem głosów w referendum przy
jednoczesnym rachowaniu głosów
wyborczych komisje obwodowe
mogą nie zdążyć, tym bardziej, że
na ich podliczenie będą miały tyl-
ko 24 godziny. Czy nie oznacza to,
że komuś bardzo zależy na ewen-
tualnym storpedowaniu, a co naj-
mniej na wypaczeniu wyborów?
Zwłaszcza za granicą...

M A C I E J  P E T R U C Z E N K O
P A S S M I TA

n a c z e l n y @ p a s s a . w a w . p l

JJ aa kk  pp rr zz ee kk oo nn aa ćć  mm ąą dd rr yy cc hh  ii nn aa cc zz ee jj ??JJ aa kk  pp rr zz ee kk oo nn aa ćć  mm ąą dd rr yy cc hh  ii nn aa cc zz ee jj ??

RYS. PETRO/AUGUST
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Zwróciła się do mnie
mieszkanka bloku przy ul.
Meander 1A w sprawie
głośno pracujących urzą-
dzeń klimatyzacyjnych za-
montowanych na dachu
bezpośrednio sąsiadujące-
go jednopiętrowego pawi-
lonu handlowo-usługowe-
go przy ul. Braci Wagów 4. 

Na dachu tego budynku znaj-
duje się około 10 bez przerwy
pracujących klimatyzatorów, a
dodatkowo na zapleczu sklepu
TOP MARKET zamontowany jest
głośno działający agregat. Okna
budynku przy ul. Meander 1A
oraz okolicznych bloków wycho-
dzą bezpośrednio na pracujące
całą dobę huczące urządzenia,
zakłócające mieszkańcom odpo-
czynek nawet w porze nocnej.
Zgodnie z przekazaną informa-
cją, sprawa ta była już zgłaszana
do działu lokali użytkowych SM
Wyżyny, jednak właściciel sklepu
nie podjął żadnych działań. Po-
dobny problem, dotyczący gło-
śno pracujących urządzeń, zgło-
sili do mnie mieszkańcy budyn-
ków sąsiadujących z galerią han-
dlową KEN Center. Na dachu te-
go obiektu znajduje się ogromna
ilość  klimatyzatorów generują-

cych intensywny hałas przez ca-
łą dobę, a dodatkowo od strony
stacji benzynowej znajdują się
urządzenia podobno nie posia-
dające żadnego wytłumienia. 

W związku z powyższym
zwróciłam się do burmistrza na-
szej dzielnicy z interpelacją o
sprawdzenie sytuacji w powyż-
szych lokalizacjach oraz podjęcie
stosownych kroków w celu wy-
eliminowania powyżej opisa-
nych uciążliwości. Razem z
mieszkańcami oczekuję na od-
powiedź i działanie Pana Bur-
mistrza. 

G r a ż y n a  W ó j t o w i c z
R a d n a  D z i e l n i c y  U r s y n ó w

gwojtowicz@radni.um.warszawa.pl

Urząd Dzielnicy Ursynów we współpracy z Wojewódz-
kim Ośrodkiem Ruchu Drogowego w Warszawie, reali-
zuje projekt ,,Jak zadbać o swoje bezpieczeństwo na
hulajnodze elektrycznej”. Projekt wystartował 23
sierpnia.

- Chcemy w ten sposób zadbać o bezpieczeństwo mieszkańców
Ursynowa, edukować i informować. Hulajnogi elektryczne stają się
coraz bardziej popularnym środkiem transportu. Trzeba jednak
przestrzegać zasad i zachować rozsądek. Pamiętajmy, że wypadek
na hulajnodze może być naprawdę niebezpieczny – mówi bur-
mistrz Ursynowa, Robert Kempa.

W ramach projektu powstały 3 filmy instruktażowe, specjalna sek-
cja filmowa na urzędowym kanale na YouTube, wlepki z ważnymi
informacjami (numery alarmowe do naklejenia na hulajnogę). Za-
kupione zostały także mini apteczki oraz nagrody dla uczestników
quizów w szkołach.

WORD przeprowadził zajęcia dla dzieci i młodzieży na temat bez-
pieczeństwa w ruchu drogowym podczas akcji Lato w Mieście.
Tam też odbyły się quizy dla uczniów, podczas których burmistrz
Ursynowa, Robert Kempa oraz posłanka KO z Ursynowa, Aleksan-
dra Gajewska wręczyli nagrody. Zajęcia odbyły się w Szkole Pod-
stawowej nr 399 przy ul. Zaruby 9 oraz w Szkole Podstawowej nr
313 przy ul. Cybisa 1. 

Edukacyjno-instruktażowe filmy zostaną także we wrześniu
przekazane do szkół podstawowych, do wykorzystania na zaję-
ciach techniki, godzinach wychowawczych itp.

Z okazji Dnia Niepodległości Ukrainy w stolicy odbyły
się koncerty zespołów ukraińskich i polskich. Imprezy
plenerowe odbywały się przez cały weekend. Obcho-
dom towarzyszyły debaty o solidarności i przyszłości,
imprezy zaplanowano w kilku dzielnicach Warszawy.

O godzinie 18.30 na placu Zamkowym rozpoczął się wieczór
ukraińsko-polskiej przyjaźni. Z okazji Dnia Niepodległości Ukrainy,
Polacy zostali uhonorowani nagrodą „Stand With Ukraine Awards”.
Nagroda została wręczona w ramach podziękowania za wspiera-
nie ukraińskiego narodu podczas wojny z Rosją. Obchodom towa-
rzyszyły rozmowy o solidarności i przyszłości. Wyjątkowe spotka-
nie uszlachetniło wspólne śpiewanie, a na scenie wystąpili finali-
ści Eurowizji zespół GoA oraz polsko-ukraiński zespół ZAZULA.

W tym samym czasie w Staromiejskim Domu Kultury wystąpił Vil-
ni, czyli zespół muzyki wokalnej. To grupa studentek z Ukrainy, któ-
re w obliczu wojny znalazły schronienie w sercu Warszawy. Prze-
platając swoje zdolności jako dyrygentki, wokalistki i instrumenta-
listki, postanowiły wspólnie tworzyć i dzielić się pięknem ukraiń-
skiej muzyki.

Tego samego wieczoru na Ursynowie odbyły się występy ukra-
ińskiego zespołu Luiku, oraz polskiego Enej, którego część członków
ma ukraińskie korzenie. Dzień później, w Dzielnicowym Ośrodku
Kultury Ursynów, przy ul. Kajakowej 12b, w ramach akcji „Nuty do
wolności” wystąpił zespół Dagadana, znakomicie łączący elemen-
ty kultury polskiej i ukraińskiej za pomocą jazzu, elektroniki czy
world music. 

W niedziele w parku Bródnowskim odbył się „Piknik Sąsiedzki”
organizowany przez Urząd Dzielnicy Targówek. Na imprezie ple-
nerowej zagrali ponownie Luiku oraz Enej. Podczas pikniku moż-
na było wziąć udział w wspólnym lepieniu pierogów tradycyjnych
dla kuchni polskiej oraz kuchni ukraińskiej. Poznawanie ukraińskiej
tradycji i kultury sprzyjało nawiązywaniu dobrych, sąsiedzkich
kontaktów.

W środę, 30 sierpnia,  nad Warszawą przeszły intensyw-
ne opady deszczu, największe odnotowano w Śródmie-
ściu i na Bemowie. Warszawski ratusz na bieżąco przyj-
muje meldunki służb miejskich, które reagują na zgło-
szenia. Pojawiły się lokalne podtopienia piwnic oraz
jezdni. MPWiK włącza się w pomoc przy odpompowaniu
zalewiska na trasie S8, zarządzanej przez GDDKiA.

Największy przyrost stanu wody tj. 185 cm – stan alarmowy – czuj-
nik wskazał na Potoku Służewieckim w rejonie ul. Rzodkiewki. Jed-
nak teraz stan wody w ciekach jest stabilny, bez tendencji wzrostowych.

Do godziny 13.00 służby ratownicze i techniczne przyjęły dziesiąt-
ki zgłoszeń. 30 dotyczyło zalanych jezdni i wiatrołomów, 45 zgłoszeń
dotyczyło skutków opadów - głównie zalanych ulic, znaczna część
zgłoszeń dotyczyła zalania trasy S8, drogi krajowej obsługiwanej
przez rządową Generalną Dyrekcję Dróg Krajowych i Autostrad.

W związku z podtopieniem ulicy Skoroszewskiej i trasy S8 w oby-
dwu kierunkach na wysokości ul. Mickiewicza autobusy ZTM skie-
rowane zostały na trasy objazdowe. MPWiK odnotowało 40 zgło-
szeń dotyczących zalanych ulic i niedrożnych studni.

Prezydent m. st. Warszawy Rafał Trzaskowski jest w bieżącym
kontakcie ze Stołecznym Centrum Bezpieczeństwa i koordynuje
działania służb miejskich. Wydał polecenie o zwiększeniu stanu go-
towości służb oraz zarządził szczegółowy monitoring terenów po-
datnych na zalania wodami opadowymi. Sytuacja stabilizuje się, we-
dług raportów hydrologicznych opady przesuwają się na wschód
od Warszawy. M B

Z tej nowości ucieszy się
nie tylko piłkarski Ursy-
nów. Szkoła Główna Go-
spodarstwa Wiejskiego
zmieniła radykalnie wy-
posażenie swojej hali do
gier, znanej między inny-
mi tenisistom. 

Zamiast twardej, grożącej kon-
tuzjami syntetycznej nawierzch-
ni położono tam wysokiej jakości
sztuczną trawę, przeznaczając
ten obiekt do amatorskiej gry w
piłkę nożną, z czego cieszą się
przede wszystkim studenci
SGGW, a także chętni na ewentu-

alne wynajmowanie tej areny, a
tych w Warszawie nie brakuje.

– O takim zagospodarowaniu
hali myślałem od 15 lat – mówi
Dominik Szymański, kierownik
administracji obiektów sporto-
wych na tej ursynowskiej uczel-
ni. – Zapotrzebowanie na zada-
szone boiska piłkarskie jest w
Warszawie przeogromne, więc
oprócz funkcji sportowych na sa-
mej uczelni zmodernizowana
hala będzie również wykorzy-
stywana od strony komercyjnej.
Obiekt w nowej wersji jest stop-
niowo przygotowywany do

otwarcia, a jego wielką zaletą
będzie nowoczesny system wen-
tylacji wraz z klimatyzacją.

Wokół boiska zainstalowane
są eleganckie fotele dla zawodni-
ków i trybuny na 200 osób oraz
ekran multimedialny, który po-
służy transmisjom z meczów. Bę-
dzie to jeden z najnowocześniej-
szych obiektów w Polsce, acz-
kolwiek nie przystosowany do
futbolu zawodowego – boisko
główne ma wymiary tylko 50 x
30 m z bramkami juniorskimi 2
x 5 m, służącymi do rozgrywek
7-osobowej ligi amatorskiej. Do-

datkowo na tej samej przestrze-
ni są boiska mniejsze, służące
szkołom, które korzystają z na-
szych obiektów od lat. 

– Mimo wszystko pomyśleli-
śmy o piłkarzach profesjonal-
nych, dla których przygotowa-
na jest pełnowymiarowa bram-
ka, przeznaczona do treningu
strzeleckiego – podkreśla Domi-
nik Szymański. 

Gratulując otwarcia takiego
obiektu, przypomnimy, że w
pierwszych latach po przenie-
sieniu uczelni na Ursynów, stu-
denci mieli do dyspozycji tylko
nierówny, na pół dziki plac do
kopania piłki. A dziś wreszcie zy-
skali boisko na miarę współcze-
snych wymagań, na którym
można grać w takich samych wa-
runkach niezależnie od pogody. 

W tej hali trenowali wcześniej
piłkarze Legii w okresie, gdy bu-
dowano dla nich nowy stadion. I
tam też pierwsze kroki stawiał
przyszły bramkarz reprezentacji
narodowej Wojciech Szczęsny. Po-
za tym warto pamiętać, że w cza-
sie, gdy hala służyła tenisistom,
trenowały tam m. in. Agnieszka
Radwańska i Iga Świątek. 

Hala piłkarska SGGW na pew-
no wzbudzi ogromne zaintereso-
wanie. Słowa uznania należą się
więc władzom uczelni z rekto-
rem prof. dr. hab. Michałem Za-
sadą oraz urzędującym kancle-
rzem dr. inż. Wojciechem Skar-
żyńskim na czele. 

M a c i e j  P e t r u c z e n k o

Drodzy Mieszkańcy, 
Szanowni Sąsiedzi

Obchody Dnia Niepodległości
Ukrainy w Warszawie

Jak zadbać o bezpieczeństwo
na hulajnodze elektrycznej

Ulewne deszcze 
przeszły nad Warszawą

Wczoraj Szczęsny, Radwańska, Świątek, dziś - amatorzy piłki

SGGW daje kopa do przodu!

PPrrzzeedd llaattyy nnaa oobbiieekkttaacchh ssppoorrttoowwyycchh SSGGGGWW ttrreennoowwaałł oobbeeccnnyy
bbrraammkkaarrzz rreepprreezzeennttaaccjjii PPoollsskkii WWoojjcciieecchh SSzzcczzęęssnnyy
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3. Święto Zielonego Ursynowa
JJuużż ppoo rraazz ttrrzzeeccii ssppoottkkaammyy ssiięę,, aabbyy ppoozznnaaćć ssąąssiiaaddóóww,, ssppęęddzziićć ttwwóórrcczzoo cczzaass

oorraazz wwyyggrraaćć ssuuppeerr nnaaggrrooddyy.. 

Na scenie przed Dzielnicowym Ośrodkiem Kultury Ursynów wystąpią
lokalni artyści, a także uczestnicy zajęć w DOK Ursynów, którzy zaprezen-
tują zgromadzonej publiczności swoje talenty.

Parking przy Dzielnicowym Ośrodku Kultury zamieni się w ogromny
piknik z dużym dmuchanym zamkiem, watą cukrową, lemoniadą, loda-
mi i popcornem, a to wszystko zupełnie bezpłatnie. W każdym z namio-
tów znaleźć będzie można przeróżne atrakcje dla dzieci i dorosłych,
przygotowane przez lokalne szkoły i przedszkola, a także przez 
partnerów wydarzenia.

Na stoisku Ursynoteki będzie można wziąć udział w kiermaszu książek,
tworzeniu zwierzątek z balonów, a także w kreatywnych warsztatach pla-
stycznych. Z kolei w namiocie SPZOZ Warszawa Ursynów będzie można
skorzystać z konsultacji położnej, a także sprawdzić poziom cukru, 
kwasu moczowego oraz dokonać pomiaru ciśnienia.

Do wspólnych sportowych aktywności zaprosi nas Ursynowskie Centrum
Sportu i Rekreacji, które w tym roku świętuje swoje 25. urodziny.

Opiekunowie czworonogów, od najmniejszych króliczków po koty 
i psy, będą mogli skorzystać w porady weterynaryjnej, której udzielać 
będą lekarze placówek Grupy EDINA.

Podczas wydarzenia będzie można obejrzeć wóz strażacki oraz radio-
wóz policyjny, a także porozmawiać z dzielnicowym.

Po tych wszystkich atrakcjach będzie można odpocząć w strefie chillo-
ut, którą przygotuje dla nas salon samochodowy Skoda Auto Wimar.

Do udziału w 3. Święcie Zielonego Ursynowa, zaprosiliśmy lokalnych
rolników, którzy zaprezentują swoje plony, na specjalnych stanowiskach.

Patronat honorowy nad wydarzeniem objął Burmistrz Ursynowa Pan 
Robert Kempa.

Patronem medialnym wydarzenia jest portal Haloursynow.pl.
Czekamy na Was, do zobaczenia 9 września w godz. 10:00-15:00 przed

Dzielnicowym Ośrodkiem Kultury Ursynów (ul. Kajakowa 12b).

REKLAMA
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Początek roku szkolnego
zbliża się wielkimi kroka-
mi, a wraz z nim komple-
towanie wyprawki szkol-
nej. Kupując niezbędne ar-
tykuły warto poszukać
rzeczy, które nie tylko bę-
dą przydatne podczas na-
uki, ale także przyjazne
dla środowiska. 

Zanim wyruszymy na zaku-
py, w pierwszej kolejności przy-
gotujmy plan działania, który
pomoże wybrać najlepsze moż-
liwości. 

W 2023 roku rok szkolny
rozpoczyna się nieco później
niż zwykle. Pierwszy dzwonek
uczniowie usłyszą nie 1 wrze-
śnia, a dopiero w poniedziałek,

4 września. Jednak już od poło-
wy wakacji sklepowe półki ku-
szą kolorowymi zeszytami, fla-
mastrami i coraz bardziej wy-
myślnymi artykułami. Po-
śpiech, presja czasu i liczne pro-
mocje to pułapka, w którą czę-
sto wpadamy, przygotowując
się na kolejny rok nauki. Dlate-
go warto opracować plan, któ-

ry pomoże zaoszczędzić nie tyl-
ko pieniądze, ale także czas.
Takie działanie może też uchro-
nić przed zakupem zbędnych
gadżetów. 

Wyprawka szkolna 
w duchu less waste

Po pierwsze, warto dowie-
dzieć się, co powinno wchodzić
w skład wyprawki. Z reguły w
połowie wakacji szkoły informu-
ją o tym rodziców, przesyłając
np. listę niezbędnych rzeczy. W
takim spisie znajdziemy przede
wszystkim zeszyty, przybory pla-
styczne oraz obuwie i odzież na
zajęcia sportowe.

Drugi krok to przegląd rze-
czy, które już posiadamy, po-
nieważ wiele z nich możemy
wykorzystać ponownie. Piór-
nik czy plecak po wyczyszcze-
niu, wypraniu lub drobnych po-
prawkach krawieckich często
będą w stanie posłużyć jeszcze
przez lata. Wymiana wkładów
w długopisach, zatemperowa-
nie starych kredek czy ołów-
ków pomoże zaoszczędzić pie-
niądze i przyczyni się do

zmniejszenia ilości generowa-
nych odpadów. 

Po trzecie, przed wybraniem
się do supermarketu warto przej-
rzeć internet i portale, na któ-
rych znajdziemy rzeczy z dru-
giej ręki. Plecaki, ubrania, biur-
ka czy tablice korkowe – tym ar-
tykułom bez problemu damy no-
we życie, a skorzysta na tym za-
równo nasz portfel, jak i środo-
wisko naturalne.

Minimalizm – jakość, 
a nie ilość

Jeśli zależy nam na przyszło-
ści naszej planety zwróćmy
uwagę na jakość kupowanych
produktów – tak, by służyły na-
szym pociechom jak najdłużej.
Wybierajmy artykuły wielora-
zowe, np. długopisy z wymien-
nymi wkładami czy flamastry z
możliwością uzupełnienia. Na
sklepowych półkach znajdzie-
my także zeszyty, notatniki czy
bloki, które wytworzone zosta-
ły z makulatury. Nie zapomi-
najmy też o tym, by do naszego
koszyka wkładać rzeczy, które
nie zawierają zbędnego plasti-

ku czy innych nieekologicznych
opakowań. 

– Podczas kompletowania wy-
prawki szkolnej warto sprawdzić
czy rzeczy, które kupujemy są
wyprodukowane z surowców
pochodzących z odzysku, czy na-
dają się do recyclingu, a może
są całkowicie biodegradowalne.
Obecnie bez problemu znajdzie-
my ołówki, kredki i inne przy-
bory szkolne wyprodukowane z
surowców wtórnych, podobnie
jak długopisy i pisaki, których
obudowa i zatyczka w większo-
ści nadają się do recyklingu –
podkreśla Lisa Scoccimarro, li-
derka Akademii Ekologicznej
Amest Otwock. 

To tylko kilka wskazówek na
powrót do szkoły w stylu eko.
Wprowadzając je w życie nie
tylko przyczynimy się do reduk-
cji generowanych śmieci i
ochrony środowiska, ale rów-
nież damy dzieciom dobry
przykład zrównoważonego sty-
lu życia. Pamiętajmy, że nawet
najmniejsze kroki mają ogrom-
ne znaczenie.

D o m i n i k a  B r u ź d z i a k

Według szokującego i przemil-
czanego raportu Najwyższej
Izby Kontroli (NIK), w którym
badano 44 wybrane gminy,
prawie 60% zawartości szamb
w Polsce nie trafia do oczysz-
czalni. Po prostu znika z syste-
mu, stanowiąc duże zagrożenie
ekologiczne dla lokalnych spo-
łeczności. To płynne „wysypi-
ska śmieci”, których nikt nie
kontroluje.

Czas zatem na skuteczną walkę z ucie-
kającymi do środowiska ściekami. Bez
kanalizacji nie rozwiążemy problemu
nieszczelnego systemu szamb. Przypo-
mnijmy, że tylko w Warszawie brak ka-
nalizacji dotyczy 20.338 rodzin, zaś brak
wodociągów dotyka 6.759 rodzin za-
mieszkałych w Warszawie. W pierw-
szym przypadku jest duże prawdopo-
dobieństwo, że zawartości szamb prze-
dostaje się do wód gruntowych, w dru-
gim, wody te pobierane są ze studni głę-
binowych, wszędzie tam gdzie nie docie-
rają miejskie wodociągi. I tak trujący
obieg się zamyka. Musimy to zmienić.

Bez systemowych zmian w prawie,
uchwalenia ustawy wodno-kanaliza-
cyjnej, nie będziemy mogli skutecznie
zlikwidować problemu szamb. Dlate-
go Inicjatywa „TAK dla kanalizacji i
wodociągów” proponuje konkretne
zmiany, które mają zakończyć ciągną-
ce się latami starania mieszkańców
Warszawy o dostęp do kanalizacji i
miejskich wodociągów.

Choć wnioski z kontroli NIK sformu-
łowano w oparciu o dane z ponad 40
gmin w całej Polsce, istnieje duże praw-
dopodobieństwo, że także w Stolicy
znaczna część zawartości szamb może
znikać z systemu. Dlatego niezmien-
nie przypominam o Inicjatywie „TAK
dla kanalizacji i wodociągów”. Chcę,
aby ludzie którzy podobnie jak ja, dłu-
żej już nie godzą się na przepełnione
szamba i pobieranie niezdatnej do pi-
cia wody ze studni, wzięli sprawy z
swoje ręce i doprowadzili do zmiany
prawa. Dlatego zachęcam do odwie-
dzenia strony www.takdlakanaliza-
cji.pl i zapoznania się z przygotowa-
nymi propozycjami rozwiązań praw-

nych. Będąc na tej stronie proszę pa-
miętać o podpisaniu umieszczonej tam
petycji. Razem możemy coś zmienić, a
okres wyborów to najlepszy czas, aby o
tym mówić. 

Temat szamb podjąłem wspólnie z
Jackiem Wiśnickim, byłym zastępcą
burmistrza Dzielnicy Wawer w latach

2018-2020 (Polska 2050 Szymona Ho-
łowni), który podobnie jak ja nie ak-
ceptuje braku kanalizacji w Wawrze,
na Ursynowie czy w każdym innym
miejscu naszego miasta. Wskazuje on w
swoim artykule „O szambach”, publiko-
wanym na stronie internetowej TAK dla
kanalizacji i wodociągów, że dane jasno

pokazują, że problem z kanalizacją to
realne zagrożenie dla środowiska i go-
spodarki naszego kraju. Nie jest to też
kwestia nieudolności poszczególnych
samorządów, ale pochodną zapaści w
planowaniu przestrzennym i rozlewa-
nia się miejscowości na tereny niezurba-
nizowane. Jeśli więc mierzymy się z
problemem systemowym, musimy za-
proponować systemowe rozwiązania.
Taką właśnie dla autora artykuł jest Ini-
cjatywa „TAK dla kanalizacji i wodo-
ciągów”, którą popiera. Ten głos miesz-
kańca Wawra, osoby, która zawodowo
zajmuj się ochroną środowiska jest dla
mnie niezmiernie ważny w debacie o
kanalizacji. Bez względu na to czy jest
to Ursynów, Mokotów, Wilanów, Wa-
wer czy Białołęka trzeba rozwiązać raz
na zawsze ten śmierdzący problem, z ja-
kim styka się ponad 20 tysięcy war-
szawskich rodzin.

P a w e ł  L e n a r c z y k
R a d n y  D z i e l n i c y  U r s y n ó w  

P o l s k a  2 0 5 0  S z y m o n a  H o ł o w n i  
/  O t w a r t y  U r s y n ó w

p l e n a r c z y k @ r a d n i . u m . w a r s z a w a . p l

W Warszawie z roku na
rok przybywa osiedli
mieszkaniowych. Pozor-
nie jest to dobra informa-
cja, wszakże podaż miesz-
kań zdaje się w takim ra-
zie doganiać rosnący na
nie popyt. Niestety nic
bardziej mylnego. 

Pomijając fakt wciąż niedosta-
tecznej podaży mieszkań, skut-
ków rządowego programu „Kre-
dyt 2%” czy w końcu samych cen
nieruchomości w stolicy Polski
równie istotna jest jakość życia
mieszkańców – zarówno loka-
torów nowo budowanych osie-
dli, jak również sąsiadujących z

nimi zabudowań. A ta pozosta-
wia niestety wiele do życzenia…

Pośrednim skutkiem niezwy-
kle wysokiego popytu na miesz-
kania jest budowanie nowych
osiedli na każdym wolnym
skrawku ziemi za cenę dyskusyj-
nego komfortu życia „okno w
okno” z sąsiadami oraz nie licząc
się ze zdaniem okolicznych
mieszkańców. Agresywne do-
gęszczanie miasta odbywa się
kosztem parków, placów zabaw
czy innych terenów zieleni, któ-
re od lat służyły mieszkańcom
do celów rekreacji i wypoczynku. 

Przykładów takich inwesty-
cji mamy w ostatnich latach nie-

stety bez liku. Zjawisko zinten-
syfikowania prób dogęszczania
miasta zabudową deweloper-
ską jest obecne również na Ur-
synowie. Warto tu wymienić
chociażby budynek przy ul. Ra-
abego wciśnięty w dotychczas
zielony skwer, który za sprawą
wydanych przez urzędników
warunków zabudowy został
wybudowany bez miejsc gara-
żowych. Każdy może się domy-
ślić, jak wpłynęło to na dostęp-
ność miejsc parkingowych na
okolicznych, już i tak zatłoczo-
nych, ulicach… 

Sytuacja taka jest możliwa
przede wszystkim ze względu

na brak miejscowych planów
zagospodarowania przestrzen-
nego w Warszawie. Zgodnie ze
stanem na lipiec 2023 roku, pla-
nami zagospodarowania obję-
tych było niespełna 43% po-
wierzchni stolicy. Taki stan rze-
czy powoduje, że większość de-
weloperów „poluje” na tereny
nieobjęte planami, dla których
w łatwy sposób mogą oni uzy-
skać warunki zabudowy. Wy-
dawanie takich warunków od-
bywa się często w sprzeczności
z interesem mieszkańców, któ-
rzy o tym, że zamiast dotych-
czasowego parku będą mieli
pod oknami nowy, kilkunasto-
piętrowy blok dowiadują się
często już po wbiciu pierwszej
łopaty w ziemię. 

Intensywne dogęszczanie już
i tak silnie zurbanizowanych te-
renów Ursynowa będzie miało
negatywne konsekwencje dla
mieszkańców. Z jednej strony
pojawia się problem miejsc par-
kingowych i większego zatłocze-
nia na drogach (przypadek blo-
ku przy Raabego), z drugiej zaś
przepełnienia przedszkoli, szkół
czy zablokowania korytarzy na-
powietrzających, co wraz z obec-
nymi globalnymi zmianami kli-
matu uczyni życie w betonowym
mieście jeszcze bardziej uciążli-
wym. Z takim przypadkiem mo-
żemy mieć niedługo do czynie-

nia na Kabatach przy ul. Polnej
Róży, gdzie na terenie, który od
zawsze był zielonym miejscem
rekreacji i wypoczynku miesz-
kańców deweloper postawił płot
i zapowiedział budowę 6 piętro-
wych bloków. Sytuacja ta wzbu-
dziła uzasadnione wzburzenie
mieszkańców, którzy dali mu
wyraz w zorganizowanej przez
Stowarzyszenie Projekt Ursynów
petycji do władz miasta o jak naj-
szybsze rozpoczęcie procedury
planistycznej dla tego terenu i
zarezerwowanie miejsca na Park
Kabaty. Petycję podpisało blisko
600 osób,  a jej efektem było
umożliwienie 10 sierpnia przez
miasto składania wniosków do
planu miejscowego (można je
wysyłać do 8 września).

Zaledwie kilkaset metrów da-
lej, na terenie dawnego Tesco na
Kabatach, również możemy
mieć do czynienia z tzw. pato-
deweloperką. Obecny plan miej-
scowy dopuszcza zabudowę
usługowo-handlową, zatem de-
weloper postanowił… zaprojek-
tować obiekt o funkcji hotelar-
skiej. Jest to popularny wytrych
służący do budowy kilkunasto-
metrowych „mikroapartamen-
tów”. Co prawda,  deweloper
wycofał niedawno wniosek o ta-
ką inwestycję, jednak tego typu
zagrywki budzą obawy o finalne
przeznaczenie tego terenu. 

Priorytetem władz powinno
być zawsze bezpieczeństwo i po-
prawa komfortu życia mieszkań-
ców. Brak miejscowych planów
zagospodarowania przestrzen-
nego rodzi chaos i stwarza oka-
zję do wydawania godzących w
interes mieszkańców pozwoleń
na dogęszczanie dzielnicy. Na
szczęście mieszkańcy pokazują,
że niejednokrotnie potrafią sa-
mi brać w sprawy w swoje ręce i
mogą wpłynąć na decydentów,
jak to pokazał chociażby przy-
padek Kabat i petycji Projektu
Ursynów. Rodzi się jednak pyta-
nie, czy nie po to mieszkańcy
wybierają swoich przedstawicie-
li do władz samorządowych, aby
Ci stali na straży ich dobra?

Ł u k a s z  B ł a s z c z y k
S t o w a r z y s z e n i e  

P R O J E K T  U R S Y N Ó W

Powrót do szkoły. Oto wskazówki, jak zrobić to w stylu eko!

Prawie 60% zawartości szamb w Polsce nie trafia do oczyszczalni!

Czy mieszkańcy mają szanse w starciu z deweloperami?
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#Kulturalnie
Dzielnica Mokotów zaprasza na...

Mokotowskie Pożegnanie Lata 
już w najbliższy weekend!

Nieubłaganie, wielkimi krokami, zbliża się koniec lata. Dlate-
go Rada i Zarząd Dzielnicy Mokotów zapraszają na “Mokotow-
skie Pożegnanie Lata”. To będzie istne szaleństwo! A wstęp jest
wolny!

Zaczynamy o godz. 15:00 kończymy o 23:00!
Kiedy: 2 września 2023 r.
Miejsce: teren zielony pomiędzy ulicami Merliniego, a Pu-

ławską.
HHAARRMMOONNOOGGRRAAMM::
15.00 Na dobry początek piknik rodzinny, który zaczynamy z

Szalonym Magikiem 
15.50 Spotkanie z Domisiami
16.30 Potańcówka dla najmłodszych z Dj-em
17.10 Występ zespołu Dixielanders 
18.00 Rafał Maserak z partnerką – pokazy i nauki tańca
18.20 Szafa Gra i goście – Maria Tyszkiewicz i Bilguun Ariun-

baatar
19.05. KONCERT GWIAZDY WIECZORU Ani Dąbrowskiej
20.35. W taneczny klimat wprowadzi nas Rafał Maserak z part-

nerką 
21.00 Szafa Gra i goście – Maria Tyszkiewicz i Bilguun Ariun-

baatar
22.00 – 23.00 zabawa taneczna z DJ-em 
Imprezę poprowadzi Piotr Gąsowski.
Przez cały czas trwania pikniku do Waszej dyspozycji pozosta-

je również strefa food trucków!
Partnerzy: Mokotowska Fundacja Warszawianka – Wodny

Park, Miejskie Przedsiębiorstwo Realizacji Inwestycji Sp. z o.o.,
MATEXI Polska Sp. z o.o., YAREAL Polska Sp. z o.o., PGNiG
TERMIKA SA.

Patronat medialny: Radio Kolor 103 FM

Piknik Rodzinny „Czas na trening”
Zapraszamy mieszkańców wraz z całymi rodzinami na Piknik

pn. „Czas na trening”, który odbędzie się w dniu 10 września 2023
r. na terenach wokół OSiR Mokotów przy ul. Niegocińskiej 2a. Ru-
szamy o godzinie 14.00 z naszymi super atrakcjami. W namiotach,
w których prezentowały się będą kluby sportowe można dowie-
dzieć się więcej o ich ofercie oraz zapisać dzieci na zajęcia.

Zapraszamy do strefy zabaw i konkursów nie tylko dzieci, ale
też i dorosłych, a w niej gladiator, dmuchańce, tor sprawnościo-
wy Wipe-out, fotobudka, malowanie buziek oraz koło fortuny dla
każdego, kto zbierze 5 pieczątek za aktywności sportowe.

Zachęcamy do odwiedzenia Miasteczka ruchu drogowego
Straży miejskiej oraz stanowiska Głównego Inspektoratu Trans-
portu Drogowego.

Chętne dzieci mogą wziąć udział w mini meczu tenisowym lub
zajęciach frisbie. Dla trochę starszych czekają trampoliny, na któ-
rych pod okiem instruktora każdy może spróbować swoich sił.

Na scenie odbędą się pokazy taneczne, które nie tylko można
będzie oglądać ale również wziąć w nich udział.

O godz. 15.30 przedstawienie Teatrzyku Kultureska „Prze-
bój lata, czyli Skrzydlaty Odlot” o godz. 19.00 występ finałowy
Iluzjonisty Macieja Piskorza, który wcześniej wtopi się w tłum od-
wiedzających piknik i będzie animował pojawiając się niespodzia-
nie w różnych miejscach.

Najmłodsi będą mogli uczestniczyć w warsztatach edukacyj-
nych, plastycznych oraz zbudować swoja wymarzoną budowlę
z klocków Lego. Dzieci będą miały możliwość odebrać pamiąt-
kowy balon z napisem „Czas na trening” napełniony helem z rąk
animatorów przebranych za postacie z bajek.

Dziś do wycieczki po Mokotowie zachęci nas wybitny
polski pisarz Bolesław Prus. Nie każdy wie, ale obok
tworzenia swoich epokowych dzieł Bolesław Prus był
propagatorem wycieczek pieszych i rowerowych.

“Może się mylę; nim mnie jednak kto przekona, będę nadal sądził,
że rower jest jedną z najznakomitszych machin wieku XIX. Kolej że-
lazna daje nam wprawdzie szybkość 30 wiorst na godzinę, ale jest
jednocześnie latającym więzieniem, którego nie wolno mi ani opu-
ścić, ani zatrzymać, a które muszę dzielić z towarzystwem, nie za-
wsze przypadającym mi do smaku. Zaś rowerem przenoszę się z szyb-
kością 20 wiorst na godzinę (notabene ja z szybkością ośmiu wiorst),
jadę, kiedy mi się podoba, popasam lub odpoczywam, gdzie chcę,
i – nie mam sąsiadów.” - Bolesław Prus. f o t .  P o l o n a

Dominikanin ojciec Michał Czartoryski z wykształce-
nia był architektem. Za obronę Lwowa w 1920 roku
otrzymał Krzyż Walecznych. Po ukończeniu studiów
teologicznych w 1932 roku opiekował się braćmi nowi-
cjuszami, a później studentami. 

Kiedy w 1937 roku dominikanie zainicjowali budowę klaszto-
ru na Służewie, z myślą o umieszczeniu tam domu studiów dla bra-
ci z krajów słowiańskich, o. Michał Czartoryski skierowany do prac
przy budowie. Wybuch powstania warszawskiego zastał go na Po-
wiślu, tam też – odmawiając opuszczenia chorych i rannych – 6
września 1944 został rozstrzelany. W 1999 został wyniesiony na
ołtarze.

Za udostępnienie zdjęcia dziękujemy ojcom Dominikanom.

W poniedziałek, 4 wrze-
śnia, tramwaje wrócą na
ulicę Puławską. Po zielo-
nych torach kursować bę-
dą trzy linie tramwajowe.
Prace na tym odcinku re-
alizowane są w ramach
budowy trasy do Wilano-
wa. Miejsce inwestycji wi-
zytował prezydent Rafał
Trzaskowski.

– Tak, jak obiecywaliśmy: już
4 września na ulicy Puławskiej
pojedzie tramwaj, a nawet trzy li-
nie tramwajowe. Przywracamy
ruch tramwajowy na tym odcin-
ku tak, żeby uczniowie mogli do-
jechać do szkoły. Również czę-
ściowo przywrócony zostanie
ruch samochodowy. W stronę
centrum na dwóch pasach, w
drugą stronę na jednym pasie,
bo jeszcze będą trwały tutaj pra-
ce budowlane – mówi Rafał
Trzaskowski, prezydent m. st.
Warszawy.

Po ulicy Puławskiej pojadą
tramwaje trzech linii : 4, 10 i 18.
W godzinach szczytu każda z
nich kursować będzie co 8 mi-
nut, poza szczytem – co 12 mi-
nut. Czwórka pojedzie z pętli
Wyścigi ulicami: Puławską, Mar-
szałkowską i dalej przez plac
Bankowy na Annopol. Linia 10
także będzie rozpoczynać trasę
na Wyścigach. Tramwaje poja-
dą ulicami Puławską i Marszał-
kowską, a na placu Zbawiciela
skręcą w Nowowiejską, by doje-
chać al. Niepodległości, Chału-
bińskiego, Prostą i Wolską do
przystanku PKP Wola. Osiem-
nastka połączy pętle PKP Służe-

wiec i Żerań FSO. Tramwaje tej
linii pojadą ulicami: Wołoską,
Woronicza, a dalej Puławską,
Marszałkowską, Andersa i przez
most Gdański.

Tramwaje linii 31 zapewnią
dojazd do stacji metra Wierzbno
z zagłębia biurowego na Moko-
towie – będą kursowały na tra-
sie PKP Służewiec - Metro
Wierzbno. Zawieszona pozosta-
nie linia 14 i dlatego linia 35 bę-
dzie dalej jeździć między Pia-
skami a Banacha.

Ekspresowa linia 
autobusowa, częstsze kursy

Na trasę wrócą autobusy li-
nii E-2. W porannym szczycie
będą jeździły dwa razy częściej
niż przed wakacjami, czyli co
10 minut. Mieszkańcy Wilano-
wa do dyspozycji będą mieli
także linię 217, która zapewnia
dojazd do stacji metra Natolin i
Wilanowska. Od 4 września au-
tobusy te dowiozą pasażerów
do tramwajów, które będą już
kursowały ulicą Puławską. W
porannym szczycie linia 217
również będzie kursowała co
10 minut.

Dlaczego skrzyżowanie ulic
Belwederskiej i Gagarina jest
częściowo zamknięte? Wciąż
trwają prace przy budowie to-
rów tramwajowych do centrum,
do Czerniakowskiej i do Wilano-
wa. Przebudowywane są ciepło-
ciągi o łącznej długości blisko 4
km, a także kanalizacja, wodo-
ciągi i instalacje elektryczne.
Trwa również budowa nowych
jezdni, chodników i dróg dla ro-

werów. Otwarcie skrzyżowania
w relacji wschód - północ - za-
chód nastąpi już przed świętami
Bożego Narodzenia.

Jeszcze w tym roku gotowa
będzie cała ulica Gagarina. Uło-
żono tam już 80 proc. torów. To-
rowisko będzie zielone za spra-
wą rozchodnika, którym trasa
zostanie wyłożona w pierwsze
chłodniejsze dni. Obecnie tram-
wajarze przygotowują ziemię do
jesiennych nasadzeń.

Jaka organizacja ruchu?
Od poniedziałku, 4 września,

kierowcy wrócą na obie jezd-
nie ulicy Puławskiej. Jadący do
centrum będą mieli do dyspo-
zycji dwa pasy ruchu. Trzeci,
do wysokości ulicy Olszewskiej,
będzie zarezerwowany dla au-
tobusów Warszawskiego Trans-
portu Publicznego. Dalej samo-
chody pojadą do ulicy Waryń-
skiego – nadal będzie zamknię-
ty fragment prowadzący do
placu Unii Lubelskiej. Na dru-
giej jezdni, czyli prowadzącej
w kierunku Ursynowa, na od-
cinku od Waryńskiego do Ol-
szewskiej, będzie jeden pas. Da-
lej wróci już pełna szerokość
jezdni. Z ulicy Rakowieckiej
kierowcy wyjadą tylko w pra-
wo, czyli w stronę Ursynowa.
Nie będzie można skręcić w le-
wo. Objazd do centrum będzie
prowadził ulicami Wiśniową i
Stefana Batorego.

Więcej zieleni na Puławskiej
Ostatnie zadanie do wykona-

nia po pracach budowlanych to

obsadzenie skrzyżowania ziele-
nią. Tory o długości 500 metrów
zostaną pokryte rozchodnikiem.
Na nowym przystanku przy ul.
Goworka, między wiatami dla
pasażerów, pojawią się drzewa.
W najbliższej okolicy skrzyżo-
wania pojawi się ponad 200
krzewów i rabaty z ponad tysią-
cem bylin i cebul kwiatowych.
Na chodniku przed bankiem, na
odcinku o długości około 100
metrów, znajdą się trzy dodat-
kowe rabaty z krzewami i tra-
wami ozdobnymi.

– Cała linia będzie na tym od-
cinku zielona. W kontekście wal-
ki z ociepleniem klimatycznym i
obecnie notowanych tempera-
tur, to też bardzo ważne, że
zmieniamy sposób zazieleniania
wszystkich budowanych linii
tramwajowych. Część z nich wła-
śnie będzie zielona – mówi pre-
zydent Trzaskowski.

Kampania informacyjna
Wystartowała kampania in-

formacyjna, dzięki której miesz-
kańcy dowiedzą się o organiza-
cji ruchu i funkcjonowaniu trans-
portu publicznego. Otrzymają
kilkadziesiąt tysięcy ulotek z
mapkami, pojawią się także mo-
bilni informatorzy. Od początku
czerwca w godzinach 15:00-
19:00 przy ul. Puławskiej 55
działa punkt informacyjny. We
wszystkich pojazdach Warszaw-
skiego Transportu Publicznego
na wyświetlaczach LCD pojawią
się dodatkowe informacje dla
pasażerów.

M a c i e j  D u t k i e w i c z

Nowy rok szkolny zbliża się wielkimi krokami. W tym
szczególnym czasie robimy wszystko, aby powrót do
szkół nie tylko sprawiał wiele radości, ale był również
bezpieczny! Szczególną troską obejmujemy oznakowa-
nie w najbliższym sąsiedztwie placówek oświatowych.

W trosce o bezpieczeństwo naszych mieszkańców, a zwłaszcza
uczniów wzorem lat poprzednich prowadzimy w terenie prace
związane przede wszystkim z odnowieniem oznakowania po-
ziomego na drogach będących w zarządzie naszej dzielnicy. Od-
nowione oznakowanie przyczyni się do poprawy warunków bez-
pieczeństwa.

Poprawiamy oznakowanie 
na mokotowkich drogach 

Kartka z kalendarza

Mokotów w ruchu!

Tramwaje wracają na ulicę Puławską
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Jakie są funkcje Obwodowych
Komisji Wyborczych i dlaczego
są one bardzo ważne? Kiedy
pracuje Obwodowa Komisja Wy-
borcza? Dlaczego warto być jej
członkiem, jak nim zostać oraz
jakie cechy powinien mieć jej
członek? Na pytania odpowiada
dr hab. Jacek Haman, członek
Zespołu Ekspertów Wyborczych
Fundacji im. Stefana Batorego.

Zadaniem Obwodowych Komisji Wy-
borczych jest przeprowadzenie głoso-
wania w danym obwodzie głosowania
(nieco upraszczając – w danym lokalu
wyborczym), czuwanie nad przestrze-
ganiem prawa wyborczego w miejscu i
czasie głosowania, ustalenie wyników
głosowania w obwodzie i podanie ich
do publicznej wiadomości oraz prze-
słanie wyników głosowania do Okrę-
gowej Komisji Wyborczej (art. 185 Ko-
deksu wyborczego).

To na Obwodowej Komisji Wybor-
czej spoczywa większość odpowiedzial-
ności za prawidłowy przebieg głosowa-
nia, poprawność i szybkość zliczenia
wyników, za reagowanie na próby na-
ruszenia prawa w czasie głosowania
(jak naruszenia porządku, próby agi-
tacji lokalu wyborczym).

Przy ustalaniu ostatecznego wyniku
wyborów komisje wyższego stopnia
opierać się będą wyłącznie na danych
przekazanych przez Obwodowe Komi-
sje Wyborcze (OKW) – tych samych da-
nych, które OKW podają w swoich ob-
wodach do publicznej wiadomości.
Oznacza to, że zniekształcenie wyni-
ków wyborów – czy to wynikające z
nieintencjonalnych błędów, czy z celo-
wego działania – może pojawić się jedy-
nie na etapie prac OKW. Jeśli obywate-
le będą mogli mieć zaufanie do Obwo-
dowych Komisji Wyborczych, do uczci-
wości ich członków, do ich sprawności
w wykonywaniu powierzonych im za-
dań, będą mogli również w pełni ufać w
poprawność ogłoszonych przez Pań-
stwową Komisję Wyborczą wyników
wyborów. A osiągnięciu takiego zaufa-
nia do OKW powinna sprzyjać także
świadomość faktu, że prace OKW będą
poddawane ciągłej kontroli – zarówno
z wewnątrz OKW, przez wzajemnie „pa-
trzących sobie na ręce” członków ko-

misji, jak z zewnątrz – przez mężów za-
ufania komitetów wyborczych, społecz-
nych obserwatorów wyborów, a także
przez obserwatorów z ramienia instytu-
cji międzynarodowych.

Rolę oraz sposób powoływania OKW
opisuje Kodeks wyborczy w art. 181a-
186, natomiast na poziomie szczegó-
łowym zadania OKW przed dniem gło-
sowania, w dniu głosowania przed
otwarciem lokalu dla wyborców, w cza-
sie głosowanie oraz w czasie liczeniu
głosów, opisane są w uchwalanych
przez Państwową Komisję Wyborczą
„Wytycznych dla obwodowych komisji
wyborczych”.

Kiedy pracuje Obwodowa 
Komisja Wyborcza?

Głównym okresem pracy OKW jest
oczywiście dzień wyborów i następują-
ca po nim noc. Członkowie komisji zbie-
rają się w lokalu wyborczym zwykle na
1–2 godziny przed rozpoczęciem głoso-
wania, a więc najpóźniej o 6:00 rano;
natomiast to, kiedy zakończą swoją pra-
cę – zależy głównie od ich sprawności
oraz od wielkości obwodu wyborcze-
go. W praktyce jedynie najsprawniej-
sze komisje w najmniejszych obwodach
mogą liczyć na skończenie pracy przed
północą; nie należą za to do rzadkości
komisje pracujące do wczesnych go-
dzin rannych w powyborczy poniedzia-
łek. W dniu wyborów należy się zatem
nastawiać na przynajmniej 20, a być
może 24 lub jeszcze więcej godzin pra-
cy, przy czym o ile w czasie samego gło-
sowania (w godzinach 7.00–21.00) po-
szczególni członkowie mogą liczyć na
kilkugodzinne „urlopy” (byleby w lo-
kalu pozostawała co najmniej połowa
składu komisji, w tym Przewodniczący
lub Zastępca Przewodniczącego), to w
czynnościach przed otwarciem lokalu
oraz w liczeniu głosów i wypełnianiu
protokołów powinni uczestniczyć wszy-
scy członkowie komisji. Praca człon-
ków OKW kończy się w zasadzie po
skutecznym przesłaniu protokołów do
Komisji Okręgowej oraz zabezpiecze-
niu dokumentacji z wyborów (w tym
zliczonych kart do głosowania).

Członkowie OKW mają jednak do
wykonania określone zadania jeszcze
przed dniem wyborów. Po pierwsze,

niezwłocznie po powołaniu członków
(najpóźniej na 20 dni przed wybora-
mi) Komisja musi się ukonstytuować i
wybrać Przewodniczącego i Zastępcę
Przewodniczącego. Komisja musi rów-
nież przygotować pakiety do głosowa-
nia korespondencyjnego, jednakże ze
względu na bardzo ograniczony krąg
osób uprawnionych do głosowania w
tym trybie w najbliższych wyborach,
związanej z tym pracy będzie bardzo
niewiele. W przeddzień wyborów komi-
sja musi również odebrać karty do gło-
sowania i inne materiały (jak spisy wy-
borców) oraz sprawdzić, czy lokal wy-
borczy został właściwie przygotowany.

Obowiązkiem członków komisji jest
również udział w szkoleniach. Obowią-
zek ten należy traktować bardzo po-
ważnie – niewystarczające przeszkole-
nie członków (zwłaszcza przewodni-
czących) OKW jest główną przyczyną
późniejszych błędów – czy to przy pro-
wadzeniu głosowania, czy przy zlicza-
niu głosów i wypełnianiu protokołów.

Dlaczego warto być członkiem
OKW i jak nim zostać?

To członkowie Obwodowych Komisji
Wyborczych są najważniejszymi straż-
nikami prawidłowości przebiegu proce-
su głosowania i ustalania jego wyni-
ków. Ale jednocześnie – to nieudolni,
nierzetelni lub nieuczciwi członkowie
OKW stanowią potencjalnie zagroże-
nie dla uczciwości i sprawności wybo-

rów. Dlatego tak ważne jest, aby do pra-
cy w Obwodowych Komisjach Wybor-
czych gotowych było jak najwięcej osób,
dla których główną motywacją jest chęć
promowania i ochrony wartości demo-
kratycznych.

Członków Obwodowych Komisji Wy-
borczych powołują komisarze wyborczy
spośród kandydatów zgłoszonych na 30
dni przed terminem wyborów (a więc do
15 września) przez komitety wyborcze (z
zachowaniem parytetów). Jeśli komite-
ty wyborcze zgłoszą do danej komisji za
mało kandydatów – komisarz w ciągu
kolejnych 10 dni powołuje dodatkowe
osoby spośród chętnych wyborców. Tak
więc aby zostać członkiem OKW, należy
się odpowiednio wcześnie skontakto-
wać z którymś z komitetów wyborczych
albo zgłosić swoją gotowość bezpośred-
nio do komisarza wyborczego.

Za pracę w Obwodowej Komisji Wy-
borczej w czasie wyborów do Sejmu i
Senatu przysługuje dieta w wysokości
600–800 zł w zależności od pełnionej w
komisji funkcji.  

Jakie cechy powinien mieć 
członek OKW

Zgodnie z Kodeksem wyborczym,
członek OKW musi mieć czynne pra-
wo wyborcze i być mieszkańcem woje-
wództwa, w którym położony jest dany
obwód głosowania (nie musi jednak
mieszkać w tym obwodzie). Nie ma za-
tem dodatkowych wymogów co do

kwalifikacji czy wykształcenia. A jaki
powinien być kandydat na dobrego
członka OKW?

– Musi być bezwzględnie uczciwy.
– Musi być bezstronny i pamiętać, że

nawet jeśli jego kandydatura została
zgłoszona przez konkretny komitet wy-
borczy, to jako członek OKW nie jest
reprezentantem tego komitetu, ale ogó-
łu obywateli oraz Państwa.

– Musi mieć wystarczającą kondycję
i odporność na stres – praca członka
OKW w dniu wyborów jest rzeczywiście
ciężka, a przede wszystkim – długa.

– Musi być nieskory do kłótni, cierpli-
wy i umieć dobrze współpracować z in-
nymi. Komisja z założenia ma składać
się z osób o różnych poglądach poli-
tycznych. Wprawdzie, z jednej strony,
członkowie komisji mają sobie nawza-
jem  „patrzeć na ręce”, jednak – z dru-
giej –  przede wszystkim będą mieli do
wykonania wspólnie trudne i bardzo
męczące zadanie.

– Musi być jednak asertywny, tak by
nie bał się zareagować w sytuacji naru-
szenia procedur.

– Dobrze, żeby był  sprawny w ra-
chunkach (na poziomie dodawania i
odejmowania, wyższa matematyka nie
będzie potrzebna).

– Generalnie zadania członków komi-
sji nie są bardzo skomplikowane i nie
wymagają szczególnych kwalifikacji
formalnych. Także osoba z wykształce-
niem tylko podstawowym – obdarzona
zdrowym rozsądkiem – może się do-
skonale sprawdzić w tej roli. Dla spraw-
ności działania komisji jest jednak bar-
dzo pożądane, by w jej składzie były co
najmniej jedna–dwie osoby z pewną
rutyną urzędniczą – umiejące praco-
wać z dokumentami (wypełnianie pro-
tokołów) oraz czytać akty prawne i
oparte na nich wytyczne i instrukcje,
często pisane dość hermetycznym ję-
zykiem. Osoby te powinni umieć wyja-
śnić treść wytycznych i instrukcji pozo-
stałym członkom komisji.

JJaacceekk HHaammaann – dr hab., kierownik Ka-
tedry Modeli Formalnych i Metod Ilościo-
wych w Socjologii na Wydziale Socjologii
Uniwersytetu Warszawskiego. Członek
Zespołu Ekspertów Wyborczych Fundacji
im. Stefana Batorego.
Ź r ó d ł o :  F u n d a c j a  i m .  S t e f a n a  B a t o r e g o

W niedzielę odbył się finał
40. konkursu Warszawa w
kwiatach. W Multimedial-
nym Parku Fontann pod-
czas wielkiego kwietnego
pikniku ogłoszono laure-
atów tegorocznej edycji
plebiscytu. Mieszkańcy i
zarządcy docenieni zostali
za piękne, wielogatunko-
we ukwiecenia, troskę o
przyrodę i kompleksowe
aranżacje zieleni wokół
budynków.

Jubileuszowa edycja konkur-
su Warszawa w kwiatach do-
biegła końca. Uczestnicy kon-
kursu, miłośnicy zieleni i wszy-
scy mieszkańcy zostali zapro-
szeni na wyjątkowe święto
kwiatów. Piknik obfitował w
wiele atrakcji związanych z
ogrodnictwem. Na stoiskach or-
ganizatora i partnerów konkur-
su można było skorzystać z
warsztatów z kompozycji roślin,
kwiatowych animacji dla całej
rodziny czy porad ogrodni-
czych. Wydarzenie na dużej sce-
nie rozpoczął wykład radnej
m.st Warszawy Beaty Michalec
na temat historii konkursu.
Można było także posłuchać
światowego eksperta projekto-
wania ogrodów naturalnych
Noela Kingsbury.

– Jest to niezwykle satysfak-
cjonujące, że konkurs z tak
piękną, przedwojenną trady-
cją nieustannie cieszy się dużą
popularnością. Dla mnie rów-
nie ważne jest to, że od same-
go początku tej edycji Warsza-
wy w kwiatach towarzyszyły

liczne działania edukacyjne. W
sumie, na terenie całej stolicy
odbyło ich się blisko 50, a cen-
trum tych wszystkich działań
był Pawilon Edukacyjny Ka-
mień. Dzisiejszy wielki kwietny
piknik to nie tylko gala finało-
wa, ale przede wszystkim świę-
to wszystkich, którzy się w ten
konkurs zaangażowali –
uczestników i laureatów z po-
przednich lat, organizatorów,
partnerów. Dziękuję i gratulu-
ję tegorocznym finalistom –
mówiła Magdalena Młochow-
ska, dyrektor koordynator ds.
zielonej Warszawy.

Galę ogłoszenia wyników po-
przedziło uroczyste nazwanie
nowej, warszawskiej róży, wy-
hodowanej specjalnie z okazji
40. jubileuszu konkursu.

– 40. edycji konkursu od po-
czątku towarzyszył duch Pre-
zydenta Starzyńskiego, który
zapoczątkował ten konkurs.
Niedawno świętowaliśmy 130.
rocznicę jego urodzin, a rok
2023 decyzją Rady m.st. War-
szawy został ustanowiony ro-
kiem Stefana Starzyńskiego.
Dlatego postanowiliśmy, że ró-
ża wyhodowana specjalnie na
tę okazję będzie nosiła jego
imię. Już tej jesieni pierwsze
krzewy tej odmiany o żółtych
kwiatach będą zdobić war-
szawskie ulice. Oby rozkwitły
jak najpiękniej – mówiła Moni-
ka Gołębiewska-Kozakiewicz,
dyrektor Zarządu Zieleni m.st.
Warszawy.

Na zakończenie pikniku laure-
aci i mieszkańcy wspólnie bawi-

li się na koncercie zespołu Sorry
Boys.

LLaauurreeaaccii 4400.. eeddyyccjjii kkoonnkkuurrssuu
WWaarrsszzaawwaa ww kkwwiiaattaacchh

Z ponad 250 zgłoszeń w 40.
edycji konkursu Warszawa w
kwiatach komisja wybrała lau-
reatów w 9 kategoriach oraz
przyznała 4 nagrody specjalne:

KKaatteeggoorriiaa 11 - BBaallkkoonnyy,, llooggggiiee
ii ookknnaa

1 miejsce: Van Pham i jej bal-
kon na Ochocie

2 miejsce: Paulina Adamczyk
i jej balkon na Woli

3 miejsce: Adam Popławski i
jego balkon na Targówku

Wyróżnienie: Ireneusz Fus i
jego balkon na Pradze-Południe

KKaatteeggoorriiaa 22 - IInniiccjjaattyywwyy ssąą-
ssiieeddzzkkiiee

1 miejsce: Ogród społeczny
Zielone Piaski na Bielanach

2 miejsce: Dom Kultury Śród-
mieście

3 miejsce: Ośrodek Wsparcia
dla Seniorów Nr 1 (Ośrodek Po-
mocy Społecznej Dzielnicy Biela-
ny m. st. Warszawy)

KKaatteeggoorriiaa 33 - OOggrrooddyy ii ooggrróódd-
kkii pprrzzyyddoommoowwee

1 miejsce: Barbara Małeta i jej
ogród w Śródmieściu

2 miejsce: Jolanta i Adam
Paszkiewiczowie i ich ogród na
Targówku

3 miejsce: Maja Jaszewska i
jej ogród na Ursynowie

Wyróżnienie: Agnieszka Go-
ścińska i jej ogród w Ursusie

KKaatteeggoorriiaa 44 –– OOssiieeddllaa mmiieesszz-
kkaanniioowwee

1 miejsce: Wspólnota Miesz-
kaniowa Apartamenty i Rezy-
dencje Marina Mokotów, Mo-
kotów

2 miejsce: Wspólnota Miesz-
kaniowa Leszno 15, Wola

3 miejsce: Wspólnota Miesz-
kaniowa „Pod Koroną” Al. Rze-
czypospolitej 12, Wilanów

Wyróżnienie: Wspólnota
Mieszkaniowa Żoliborz Arty-
styczny, Żoliborz

KKaatteeggoorriiaa 55 –– AArraannżżaaccjjaa
zziieelleennii

1 miejsce: HB Reavis Poland
sp. z o. o. i kampus biurowy Fo-
rest, Wola

Wyróżnienie: Karol Szyma-
nowski i Winny Przystanek, Żo-
liborz

KKaatteeggoorriiaa 66 –– OOggrróódd lluubb ooggrróó-
ddeekk eedduukkaaccyyjjnnyy

1 miejsce: Poradnia Specjali-
styczna Młodzieżowy Ośrodek
Profilaktyki i Psychoterapii MOP,
Mokotów

2 miejsce: LXXVIII Liceum
Ogólnokształcące im. Marii
Pawlikowskiej- Jasnorzewskiej,
Bemowo

3 miejsce: Przedszkole nr 200
“GĄSKI BALBINKI”, Ursus 

KKaatteeggoorriiaa 77 –– ZZaałłoożżeenniiaa ooggrroo-
ddoowwee ssttaattuuttoowwee

1 miejsce: Zarząd Oczyszcza-
nia Miasta

KKaatteeggoorriiaa 88 - ZZaałłoożżeenniiaa ooggrroo-
ddoowwee nniieessttaattuuttoowwee

1 miejsce: Dom Opieki Oliw-
ska Fundacji Pomoc Potrzebują-
cym, Targówek

KKaatteeggoorriiaa 99 - OOggrróóddkkii ddzziiaałł-
kkoowwee kkwwiieettnnee

1 miejsce: Bożena Chuda i
jej działka w ROD ZELMOT,
Ochota

2 miejsce: Anna Parys i jej
działka w ROD Fort Szczęśliwi-
ce, Ochota

NNaaggrrooddyy ssppeeccjjaallnnee::
Królowa róż: Księgarnia Dwie

Siostry, Śródmieście
Mister Kwiatów: Van Pham,

Ochota
Nagroda im. Zofii Wóycickiej:

Barbara Małeta, Śródmieście
Nagroda im. Stefana Starzyń-

skiego: Centrum Kultury i Ak-
tywności w dzielnicy Targówek
m. st. Warszawy

K a r o l i n a  
K w i e c i e ń - Ł u k a s z e w s k a

Znamy najpiękniejsze balkony i ogrody

Obwodowa Komisja Wyborcza – co trzeba o niej wiedzieć?
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Warszawski Transport Publiczny wraz z
mieszkańcami stolicy wraca z wakacji.
Od 4 września tramwaje, metro i więk-
szość linii autobusowych kursować bę-
dzie z podstawową częstotliwością.
Tramwaje ponownie będą jeździły ulicą
Puławską przez pl. Unii Lubelskiej.

Od poniedziałku 4 września standardowe roz-
kłady jazdy zostaną przywrócone na większości li-
nii. Na stołeczne ulice wyjedzie o ok. 200 autobu-
sów i 100 tramwajów niż w czasie wakacji. Wszyst-
kie linie tramwajowe wrócą do przedwakacyjnej
częstotliwości kursowania. Pociągi metra będą
podjeżdżały na stacje częściej  - na linii M1 co 2 mi-
nuty i 20 sekund a na linii M2 co 2 minuty i 50 se-
kund w godzinach szczytu.

Autobusy
Na ulice wrócą autobusy linii 192 (z korektą tra-

sy przez ulicę Lanciego) oraz 332, 339, 340, 356,
379, 809, 815, E-2 (ze zwiększoną częstotliwością).

Podstawowe rozkłady jazdy zostaną przywró-
cone dla linii 104, 105, 106, 110, 112, 114, 117, 119,
120, 121, 122, 124, 125, 131, 132, 135, 140, 146,
147, 150, 154, 160, 162, 170, 173, 174, 177, 179,
181, 182, 183, 184, 186, 187, 188, 191, 193, 194,
197, 201, 204, 207, 209, 210, 211, 212, 221, 250,
256, 263, 308, 311, 317, 319, 338, 411, 500, 502,
503, 507, 509, 511, 514, 518, 520, 521, 523, 525,
527, 704, 709, 710, 724, 727, 736, 739, 742, 750,
850, 900, E-1, L18, L27, L45, L51, Z-1.

Przywrócone zostaną kursy szkolne linii 121,
142, 150, 152, 164, 226, 502, 522.

Miasto postanowiło utrzymać obecne trasy au-
tobusów linii 211, 331, 414 i 517 – wprowadzone
w czerwcu zmiany tras sprawdziły się.

Do końca wakacji akademickich utrzymane zo-
staną zmienione trasy i specjalne rozkłady dla li-
nii 114, 193 – autobusy wrócą do podstawowych
częstotliwości kursowania od października. Przy-
wrócone zostanie kursowanie linii 196 na pełnej
trasie, ale na razie tylko w dni powszednie. Auto-
busy linii 401 będą kursowały według nowego
rozkładu jazdy, ale do października na skróconej
trasie Ursus-Niedźwiadek - Metro Służew.

Tramwaje
Wszystkie linie tramwajowe wrócą do częstotli-

wości kursowania sprzed wakacji. W zależności od
rodzaju linii, tramwaje będą podjeżdżały na przy-
stanki co 4 minuty w godzinach szczytu (co 6 mi-
nut poza szczytem) lub co 8 minut w godzinach
szczytu (co 12 minut poza szczytem) i co 15 mi-
nut w weekendy.

Trwa budowa linii tramwajowych do Wilanowa
oraz wzdłuż ulicy Kasprzaka na Woli a także bu-
dowa metra na Bemowie. Od 4 września przy-
wrócony zostanie ruch tramwajów na ulicy Puław-
skiej oraz na Wólczyńskiej i do pętli Annopol.

Przestaną jeździć tramwaje linii 75 i 78, a 4, 10,
18, 31 wrócą na trasy podstawowe:

4: ANNOPOL – … – Marszałkowska – Puławska
– WYŚCIGI,

10: PKP WOLA (Wolska) – … – Nowowiejska –
Puławska – WYŚCIGI (trasa skrócona ze względu
na budowę trasy tramwajowej wzdłuż ulicy Ka-
sprzaka),

18: ŻERAŃ FSO – … – Marszałkowska – Puław-
ska – Woronicza – … – PKP SŁUŻEWIEC,

31: METRO WIERZBNO – Woronicza – Woło-
ska – Marynarska – PKP SŁUŻEWIEC.

Na Woli tramwaje dalej będą korzystały z roz-
jazdów nakładkowych na ulicy Wolskiej, dlatego
zmieniona pozostanie trasa tramwajów linii 26
oraz zawieszone 13 i 27; nadal będą funkcjonowa-
ły linie 73 i 76 (z korektą trasy do Młocin) oraz za-
stępcza autobusowa Z26. Na swoje trasy wrócą
tramwaje linii 28 (z korektą trasy do pętli Koło) i
33. Tramwaje linii 1, 3 i 4 oraz 25 wrócą na swo-
je stałe trasy, tj. będą dojeżdżały do pętli Annopol.
Do Żerania Wschodniego będą dojeżdżały auto-
busy linii zastępczej Z-1 oraz 234. W ramach uzu-
pełnienia istniejącego układu komunikacyjnego
ZTM zdecydował o utrzymaniu obecnej trasy linii
35 między Piaskami a pętlą przy ulicy Banacha.

Od niedzieli 3 września zmieni się rozkład jaz-
dy pociągów wszystkich przewoźników. Zmiany
będą dotyczyły także pociągów Szybkiej Kolei
Miejskiej wszystkich linii oraz Kolei Mazowiec-
kich i Warszawskiej Kolei Dojazdowej.

To m a s z  K u n e r t

Od niedzieli 3 września
zmieni się rozkład jazdy
pociągów. Szybka Kolej
Miejska, Koleje Mazowiec-
kie i Warszawska Kolej
Dojazdowa przygotowują
zmiany.

Największy wpływ na zmia-
ny i ograniczenia w kursowaniu
pociągów będą miały trwająca
przebudowa i modernizacja
dworca Warszawa Zachodnia
oraz linii kolejowej nr 7 między
Warszawą Wschodnią a Warsza-
wą Wawer.

SKM LINIA S1 i S10
Połączenia na trasie z Otwoc-

ka do Pruszkowa nadal będą re-
alizowane przez dalekobieżną
linię średnicową i stację Warsza-
wa Centralna, a także z pomi-
nięciem przystanku Warszawa
Olszynka Grochowska. W dni
powszednie, w pełnej relacji w
obu kierunkach pojedzie 19 po-
ciągów, a w dni wolne od pracy
– 18. Od 4 do 12 września jedna
para pociągów będzie kursowa-
ła w skróconej relacji Pruszków
– Warszawa Falenica.

Pozostałe połączenia będą po-
dzielone na dwie osobne trasy. Na
odcinku Pruszków – Warszawa
Główna pojadą pociągi linii S1. Do
Pruszkowa dojedzie 16 pociągów,
a do Warszawy – 18. Na odcinku
Otwock – Warszawa Wschodnia
będą kursowały pociągi linii S10.
Do Otwocka pojedzie 19 pocią-
gów, a do Warszawy – 17.

SKM LINIA S2 i S20
Od 3 września zostanie przy-

wrócone kursowanie pociągów

linii S2 przez podmiejską linię
średnicową. Jednak z powodu
modernizacji urządzeń sterowa-
nia ruchem kolejowym na linii
siedleckiej, do 12 września po-
ciągi linii S2 i S20 będą kursowa-
ły z Lotniska Chopina (linia S2)
lub Warszawy Wschodniej (linia
S20) wyłącznie w skróconej re-
lacji do i ze stacji Warszawa
Rembertów.

W pełnej relacji, do Lotniska
Chopina pojedzie 18 pociągów,
a do Rembertowa – 16. Pozosta-
łe kursy oznaczone jako linia
S20, będą realizowane pomię-
dzy stacjami Warszawa Wschod-
nia i Warszawa Rembertów. Na-
tomiast dwa ostatnie, wieczorne
pociągi z Lotniska Chopina poja-
dą wyłącznie do przystanku
Warszawa Rakowiec.

Od 13 września pociągi linii
S2 będą kursowały na całej tra-
sie, łączącej Sulejówek Miło-
sną i Lotnisko Chopina przez
podmiejską linię średnicową.
W pełnej relacji, do Sulejówka
Miłosny pojedzie 15 pociągów,
a do Lotniska Chopina – 17. Po-
zostałe, oznaczone jako linia
S20, pojadą w skróconej relacji
z Warszawy Wschodniej do Su-
lejówka Miłosny lub Warsza-
wy Rembertów. Dwa ostatnie,
wieczorne połączenia S2 z Lot-
niska Chopina będą wyłącznie
do przystanku Warszawa Ra-
kowiec.

SKM LINIA S3
Od niedzieli, 3 września, w

dni powszednie do stołecznego
portu lotniczego pojedzie 18 po-
ciągów, a w odwrotnym kierun-

ku – 19. Część z nich, podobnie
jak dotychczas, będzie kurso-
wać do i z Radzymina, a pozo-
stałe do i z Wieliszewa lub Legio-
nowa Piasków.

W dni wolne od pracy pocią-
gi linii S3 będą kursowały na
trasie Warszawa Lotnisko Cho-
pina – Legionowo Piaski. W obu
kierunkach będzie uruchamia-
nych po 18 połączeń w pełnej
relacji.

SKM LINIA S4 / S40
W dni powszednie na trasie

linii S4, łączącej Piaseczno i Ze-
grze Południowe pojedzie 19 par
pociągów, a w dni wolne od pra-
cy – 4 pary pociągów. W weeken-
dy pozostałe pociągi będą kurso-
wały pomiędzy Piasecznem i Le-
gionowem.

Pociągi linii S40 nadal będą
kursowały tylko w dni powsze-
dnie, w skróconej relacji do i z
przystanku Warszawa Rako-
wiec, gdzie będzie można prze-
siąść się do tramwajów w kie-
runku centrum Warszawy. W
ciągu dnia będzie to 13 połączeń,
w obu kierunkach. 

WKD i KM
Zmienią się także rozkłady

jazdy Kolei Mazowieckich i War-
szawskiej Kolei Dojazdowej. Po-
ciągi WKD dojadą tylko do stacji
Warszawa Reduta Ordona – nie
pojadą dalej do Dworca Zachod-
niego i Śródmieścia. Pasażero-
wie będą mogli się przesiąść do
autobusów WTP lub pociągów
KM w Alejach Jerozolimskich,
przy stacji Warszawa Aleje Jero-
zolimskie. K T

Pasażerowie wracają z wakacji.
Od piątku 1 września stacjonar-
ne Punkty Obsługi Pasażerów
będą działały dłużej. Wiele
spraw związanych z biletami
WTP można załatwić bez wycho-
dzenia z domu. A Warszawską
Kartę Miejską można otrzymać
pocztą – korzystając z interneto-
wych rozwiązań.

Od 1 września Punkty Obsługi Pasa-
żerów będą czynne od poniedziałku do
piątku w godz. 7.00-20.00. Oto ich lo-
kalizacje:

– Dworzec Centralny,
– Dworzec Zachodni,
– Grochowska 316/320
– Przy stacjach metra: Młociny, Dwo-

rzec Gdański, Ratusz Arsenał, Centrum,
Politechnika, Służew, Imielin, Bemo-

wo, Księcia Janusza, Rondo ONZ, Dwo-
rzec Wileński, Kondratowicza.

– POP CH Blue City – będzie czynny
od poniedziałku do soboty oraz w nie-
dziele handlowe w godzinach 10.00-
20.00. 

W soboty można załatwić niezbędne
formalności w POP Metro Centrum i
Metro Dworzec Wileński - będą one
czynne w godzinach 8.00-15.00.

Do dyspozycji jest też ponad 3 tysiące
biletomatów – stacjonarnych i mobil-
nych czyli umieszczonych w autobusach,
tramwajach i pociągach Szybkiej Kolei
Miejskiej. Można w nich kupić bilety kar-
tonikowe oraz długookresowe (30 i 90
dniowe), także Bilety warszawiaka/war-
szawianki i Bilety Metropolitalne.

Online
A jeżeli ktoś chce kupić bilet długo-

okresowy lub Bilet warszawiaka/war-
szawianki? Planuje zawieszenie lub od-
wieszenie biletu? Chce złożyć reklama-
cję w związku z awarią biletomatu w
pojeździe lub złożyć wniosek o abona-
ment mieszkańca SPPN?

Nie trzeba w tym celu odwiedzać
stacjonarnych Punktów Obsługi Pasa-
żerów (POP). Te sprawy można zała-
twić korzystając z e-POP, aplikacji mo-
biWAWA, platformy MojaWARSZAWA
oraz specjalnej strony Zarządu Dróg
Miejskich.

e-POP
e-POP to elektroniczny Punkt Obsłu-

gi Pasażerów, dostępny na stronie e-
pop.wtp.waw.pl . Można załatwić tu
kwestie związane z:

– wydaniem Spersonalizowanej War-
szawskiej Karty Miejskiej (kartę można
otrzymać pocztą), uprawnieniem Kar-
ty warszawiaka/warszawianki

– wydaniem Karty Ucznia – kartę
można otrzymać pocztą,

– złożeniem reklamacji spowodowanej
brakiem biletu, awarią biletomatu w pojeź-
dzie, brakiem karty miejskiej lub innego no-
śnika, brakiem dokumentu potwierdzają-
cego bezpłatne lub ulgowe przejazdy;

– zadłużeniem, wezwaniem do za-
płaty wystawionym podczas kontroli bi-
letowej, wezwaniem przedsądowym lub
egzekucyjnym, zwrotem środków pie-
niężnych, potwierdzeniem spłaty zadłu-
żenia, rozłożeniem zadłużenia na raty;

– zgłoszeniem dotyczącym upadłości
konsumenckiej.

W przypadku pytań lub wątpliwości
można umówić się na spotkanie infor-
macyjne. Jak korzystać z e-POP? Wy-
starczy wybrać odpowiedni wniosek,
wypełnić go i przesłać za pomocą formu-
larza. Można to zrobić przez całą dobę.

mobiWAWA
MobiWAWA to miejska aplikacja mo-

bilna, dzięki które można kupić bilet

długookresowy 30 i 90 dniowy, ważny
w 1, 2 i 1+2 strefie biletowej, w tym
również Bilet warszawiaka/warsza-
wianki. Można także zarządzać bile-
tem - aktywować go, zawiesić, odwiesić
lub przedłużyć.

Platforma 
MojaWARSZAWA

MojaWARSZAWA to internetowa
platforma służąca do obsługi miejskich
usług online. Za jej pomocą można
wnioskować o wydanie Spersonalizo-
wanej Warszawskiej Karty Miejskiej
(kartę można otrzymać pocztą). Moż-
na też załatwić sprawy związane z
uprawnieniem Karty warszawia-
ka/warszawianki lub złożeniem wnio-
sku o uprawnienie.

Abonament 
mieszkańca SPPN

Chcesz złożyć wniosek o abonament
mieszkańca Strefy Płatnego Parkowania
Niestrzeżonego? Można to zrobić onli-
ne przez stronę abonamentzdo-
mu.zdm.waw.pl. Wystarczy zarejestro-
wać się na stronie i złożyć zamówienie
na interesujący abonament. Po zwery-
fikowaniu dokumentów otrzymuje się
link do płatności - po potwierdzeniu
transakcji abonament zostanie aktywo-
wany i wysłany na adres mailowy poda-
ny w formularzu. 

Punkty Obsługi (zapraszają) Pasażerów

Koniec wakacji w komunikacji

Nowy rozkład kolejowy od niedzieli
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Wraz z postępami medycyny wy-
dłuża się średnia długość życia,
a co za tym idzie rośnie liczba
osób w wieku 65+, to już niemal
25 proc. całej populacji. Funda-
cja „Bridge to the People” pro-
wadzi i finansuje badania nad
wpływem gry w brydża na zdol-
ności poznawcze ludzi star-
szych. Dlaczego warto sięgnąć
po ten właśnie sport, zwłaszcza
będąc seniorem?

Wśród społeczeństwa szybko ro-
śnie liczba osób starszych, dotknię-
tych demencją i chorobami neurode-
generacyjnymi. Problem chorych na
Alzheimera czy zmagających się z in-
nymi typami demencji dotyczy tak-

że, a może głównie rodzin, które
dźwigają cały ciężar opieki nad cho-
rymi. Liczba Domów Pomocy Spo-
łecznej czy Domów Dziennego Poby-
tu jest zbyt mała i często niedostępna,
głównie z przyczyn finansowych. Nie
od dziś wiadomo, że profilaktyka jest
wielokrotnie tańsza niż leczenie cho-
rób. Niestety w Polsce finansowanie
profilaktyki zdrowotnej jest niemal
zerowe, a przecież w przypadku cho-
rób neurodegeneracyjnych wczesne
zapobieganie jest skuteczne w dużej
liczbie przypadków.

Pamięć a aktywność umysłowa
„Use it or lose it”, czyli „Używaj lub

strać” – hasło to dotyczy aktywności

umysłowej, która znacznie wydłuża
okres świadomego życia ludzi star-
szych. Powinna jej towarzyszyć także
aktywność fizyczna. Prowadzone przez
Fundację „Bridge to the People”  bada-
nia nad efektami gry w brydża na zdol-
ności poznawcze ludzi starszych są obie-
cujące. Już 20 lat temu prof. Marian
Cleeves Diamond wykazała, że gra w
brydża zmniejsza ryzyko zachorowa-
nia na chorobę Alzheimera aż o 75 proc.
Inne badania naukowe wykazały, że
gra w brydża przynosi wymierne ko-
rzyści dla sprawności umysłowej i zdro-
wia mózgu u seniorów.

Brydż w walce z demencją
Z pilotażowych badań Fundacji (ba-

dania główne są w toku) prowadzo-
nych we współpracy z Uniwersytetem
Mikołaja Kopernika w Toruniu i jego
Collegium Medicum (dawniej Akade-
mia Medyczna) wynika, że efekty gry w
brydża u ludzi starszych są nawet bar-
dziej obiecujące niż te sygnalizowane
przez uczonych z Uniwersytetu Berke-
ley California. Badania prowadził ze-
spół profesorów: Kornelia Kornatow-
ska (geriatra i gerontolog), Krzysztof
Rubacha (metodologia), Beata Przybo-
rowska (pedagogika) pod kierunkiem
Piotra Błajeta (pedagogika i fizjologia
sportu). Okazało się, że osoby z demen-
cją na etapie średnich zaburzeń po-
znawczych, które początkowo miały
problemy z elementarną arytmetyką,
nie tylko potrafiły nauczyć się na nowo
liczyć, ale także grać w brydża w
uproszczonej wersji. Co więcej, okaza-
ło się, że u nich postęp zmian otępien-
nych był ponad dwuipółkrotnie wol-
niejszy w dystansie jednego roku niż u
pozostałych. Prowadzone obecnie bada-
nia główne, tym razem w sześciu ośrod-
kach dla osób z chorobą Alzheimera w
Polsce, mają potwierdzić ten wynik,
choć z punktu widzenia statystycznego
nie jest on przypadkowy, a stwierdzone
wolniejsze degradowanie się chorych
jest istotnie także klinicznie. Ekspery-
ment jest kontynuowany i można
uznać, że stał się jedną z uznanych form
terapii obok prowadzonych tam innych
zajęć dla pacjentów z demencją.

Gra w brydża a depresja
Fundacja przeprowadziła także bada-

nia w dwóch Domach Pomocy Społecz-
nej. Pensjonariusze tych placówek przez
20 tygodni uczyli się, a potem grali w
brydża. Badania przeprowadzono na
początku i po zakończeniu zajęć. Oka-
zało się, że poziom depresji początkowo
patologicznie wysoki zmalał w sposób
znaczący, a „dobrostan” (wellbeing)
także wzrósł w sposób statystycznie
istotny. Światowej sławy psycholog,
twórca psychologii pozytywnej profesor
Martin Seligman z Pennsylvania Unive-
sity po zapoznaniu się z wynikami tych
badań pilotażowych uznał je za „warte
zainwestowania milionów dolarów”.
Jego zdaniem nauka gry w brydża mo-
że wręcz odwrócić procesy demencyjne.

Prof. M.C. Diamond z Berkeley Cali-
fornia University około 20 lat temu
przeprowadziła eksperyment polega-
jący na zbadaniu, jak gra w brydża sty-
muluje produkcję przez nasz organizm
pewnej grupy limfocytów. Okazało się,
że jedynym, którego poziom wzrósł w
sposób znaczący, to ten odpowiadający
za zwalczanie wirusów. 

Brydż 60+
Światowa Federacja Brydża do-

strzegła w badaniach Fundacji „Brid-

ge to the People” szansę na promocję
tej gry i utworzyła Komisję „Brydż i
Nauka”, której przewodniczy dr Ma-
rek Małysa. Jest on także autorem i
realizatorem programu BRYDŻ 60+,
w ramach którego powstało w Polsce
ponad 300 specjalistycznych ośrod-
ków, gdzie ludziom starszym zaofero-
wano darmowe kursy gry w brydża,
wyposażając je w odpowiedni sprzęt,
literaturę i wykwalifikowaną kadrę.
Oprócz profilaktyki demencji reali-
zowanej w tym programie dla kilku-
nastu już tysięcy ludzi istotnym efek-
tem stało się wyprowadzanie z osa-
motnienia społecznego. Zebrani lu-
dzie z sąsiedztwa tworzą grupy, któ-
re realizują poza brydżem także inne
formy aktywności. Program prezento-
wany był na całym niemal świecie i
został zaadoptowany m.in. w 23 kra-
jach Europy. 

Obok wspomnianych interdyscypli-
narnych badań Fundacji nad relacjami
brydża i demencji badania socjologicz-
ne na Uniwersytecie Stirling w Szkocji
prowadzi profesor Samantha Punch.
Po zakończeniu badań głównych wy-
niki zostaną przedstawione w publika-
cjach naukowych i posłużą zarówno
promocji brydża, jak i profilaktyce de-
mencji. M a r e k  M a ł y s a

„Mapa psychozdrowia w
szkołach” to efekt debaty
przedstawicieli samorzą-
dów i organizacji społecz-
nych z całej Polski. Prace
zostały zainicjowane
przez Dorotę Łobodę, prze-
wodniczącą Komisji Edu-
kacji Rady m.st. Warsza-
wy i fundację GrowSpace.
Uczestnicy debaty rozma-
wiali o opiece psycholo-
gicznej w szkołach, bra-
kach kadrowych i potrze-
bie systemowego wsparcia
ze strony MEiN. Efektem
rozmów jest zbiór rozwią-
zań i postulatów dotyczą-
cych wzmocnienia opieki
psychologicznej dla
uczniów.

Dramatyczne dane z Polski
Według raportu dotyczącego

opieki psychologicznej w szkole
opracowanego przez fundację
GrowSpace, w Polsce pozostaje
nieobsadzonych ponad 27 proc.
stanowisk psychologów/psycho-
lożek szkolnych. Z danych fun-
dacji wynika, że aż w 450 gmi-
nach nie ma ani jednej osoby za-
trudnionej na stanowisku psy-
chologa szkolnego. W niektó-
rych z nich na jeden etat psycho-
loga przypada 785 dzieci. Cały
raport jest dostępny na stronie
fundacji GrowSpace.

Trudną sytuację w systemie
opieki psychologicznej w szko-
łach potwierdzają przedstawicie-
le samorządów z całej Polski oraz
licznych organizacji społecznych,
którzy wzięli udział w debacie.
Przede wszystkim zwracali uwa-
gę na narastający kryzys zdro-

wia psychicznego dzieci i mło-
dzieży, wakaty pedagogów szkol-
nych, braku zajęć o zdrowiu psy-
chicznym w szkołach czy dostę-
pie do specjalistów.

– Pomoc młodym osobom w
kryzysie psychicznym to najważ-
niejsze wyzwanie, przed jakim
stoi obecnie polski system oświa-
ty. Warszawa oraz wiele samo-
rządów robi mnóstwo na rzecz
wsparcia uczniów oraz wzmac-
niania systemu opieki psycholo-
gicznej w szkołach, ale widzimy
że potrzeba również systemo-
wych rozwiązań w tym zakre-
sie. Z dzisiejszej debaty sporzą-
dzimy raport - mapę psychoz-
drowia w szkołach, który przeka-
żemy Ministerstwu Edukacji i
Nauki – mówiła Dorota Łoboda,
przewodnicząca Komisji Eduka-
cji Rady m.st. Warszawy.

Magdalena Roguska, wice-
przewodnicząca Rady m.st. War-
szawy zaznaczyła: – Dzięki ta-
kim spotkaniom jak dziś, mamy
przede wszystkim szansę na roz-
mowy o zdrowiu psychicznym
dzieci i młodzieży bez lęku i
wstydu, na wyprowadzenie tego
tematu z obszaru tabu. Dzisiaj
musimy mówić o zdrowiu psy-
chicznym, jako elemencie zdro-
wia człowieka. Tak, jak dbamy o
zdrowe odżywanie czy badania
profilaktyczne, tak samo powin-
niśmy kłaść duży nacisk na pro-
filaktykę zdrowia psychicznego.

Pomoc dla dzieci i młodzieży 
w Warszawie

– Działania na rzecz zdrowia
psychicznego dzieci i młodzieży
to jeden z naszych absolutnych
priorytetów, a warszawska ofer-

ta pomocowa to rozbudowany
system wsparcia na wielu płasz-
czyznach – podkreślała Renata
Kaznowska, zastępczyni prezy-
denta m.st. Warszawy podczas
debaty. – Aby być najbliżej po-
trzeb uczniów i uczennic, w każ-
dej miejskiej szkole zapewnia-
my opiekę psychologa lub peda-
goga. Stworzyliśmy system bli-
sko 30 poradni psychologiczno-
-pedagogicznych, szkolimy na-
uczycieli i organizujemy warsz-
taty oraz grupy dla rodziców.
Współpracujemy również z or-
ganizacjami pozarządowymi,
których programy uzupełniają
naszą miejską ofertę pomocy.

Jak dodała wiceprezydentka,
porady psychologów, lekarzy
psychiatrów i psychoterapeutów
dla dzieci i nastolatków mają też
w swojej ofercie miejskie placów-
ki lecznicze. Podmioty te zapew-
niają konsultacje zgodnie ze
współczesnymi standardami dia-
gnozy i terapii.

Wsparcie w szkołach
W każdej miejskiej szkole

uczniowie mają zapewnioną
opiekę psychologa lub pedago-
ga, a w zależności od potrzeb,
placówki oferują również pomoc
innych specjalistów: logopedów,
terapeutów pedagogicznych
oraz pedagogów specjalnych.

Od 2009 r. na terenie Warszawy
działa również grupa interwentów
kryzysowych, którzy udzielają spe-
cjalistycznej pomocy psychologicz-
nej pomagają w sytuacjach trud-
nych, konfliktowych, po nagłych
wypadach w szkołach, przedszko-
lach i placówkach oświatowych
prowadzonych przez miasto.

Uczniowie, rodzice oraz na-
uczyciele mogą korzystać też z po-
mocy Psychologicznego Centrum
Wsparcia. Specjaliści z poradni
psychologiczno-pedagogicznych
pełnią dyżury telefoniczne i udzie-
lają doraźnych konsultacji.

W stolicy znajduje się 28 po-
radni psychologiczno-pedagog-
icznych, w tym 4 specjalistyczne,
które zapewniają pomoc psycho-
logów (w tym psychoterapeu-
tów), pedagogów (również pe-
dagogów specjalnych), terapeu-
tów integracji sensorycznej, lo-
gopedów. Specjaliści zajmują się
m.in. diagnozą poziomu rozwo-
ju czy potrzeb dzieci i młodzieży,

pomagają w efektywnym ucze-
niu się, w rozwoju umiejętności
komunikacyjnych, społecznych,
rozwiązywania konfliktów i pro-
blemów. Ze wsparcia poradni
mogą korzystać również rodzice
i nauczyciele.

Szkoła dobrostanu 
psychicznego

Po okresie izolacji społecznej
w czasie pandemii i ponownym
uruchomieniem zajęć stacjonar-
nych, w trosce o kondycję psy-
chiczną społeczności szkolnych,
Warszawa przygotowała pro-
jekt „Szkoła dobrostanu psy-
chicznego”.

To autorski program wspar-
cia uczniów, nauczycieli i rodzi-
ców, który od chwili uruchomie-
nia obejmuje różnorodne formy
wsparcia, szkolenia, warsztaty i
konsultacje z terapeutami ro-
dzinnymi, dietetykami, psychia-
trami. Pomoc odbywa się na te-
renie miejskich przedszkoli,
szkół i poradni.

W 2023 r. decyzją prezydenta
Rafała Trzaskowskiego z budże-
tu miasta przekazano 1 mln zł na
działania z zakresu szeroko po-
jętego dobrostanu psychiczne-
go młodych warszawiaków.

Podsumowanie debaty
Uczestnicy debaty przygoto-

wali w trakcie spotkania 10 naj-
pilniejszych postulatów dot.
opieki psychologicznej w szko-
łach, w tym m.in.:

- aby w każdej szkole, 5 dni w
tygodniu był obecny psycholog;

- aby wsparcie otrzymywali
również rodzice i bliscy uczniów,
a także nauczyciele (w tym w for-
mie superwizji). Zwrócono także
uwagę na szczególną rolę wycho-
wawców oraz potrzebę wzmac-
niania ich kompetencji w zakresie
psychoedukacji. Ważnym postula-
tem, który pojawił się w czasie
dyskusji była również wymóg od-
powiedniego przygotowania do
pracy na stanowisku pedagoga
szkolnego. Jednym z równie istot-
nych aspektów, na który zwróco-
no uwagę podczas debaty, był po-
stulat powszechnej psychoeduka-
cji w szkołach i troska o cyfrową
higienę uczniów oraz rolę 
mediów w kształtowaniu 
dyskursu na temat dobrostanu
psychicznego. M B

Zdrowie psychiczne młodych w centrum uwagi

Chcesz cieszyć się dobrą pamięcią? Zacznij grać w brydża!
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Po prawie dwutygodniowym urlopie w uzdrowisku, spędzonym bez tele-
wizji i mediów – w całkowitym spokoju i na całkowitym luzie – trudno
wrócić do rzeczywistości. W tym roku przedwyborczy bój osiągnął poziom

nienotowany w historii polskiej demokracji. Mam podejrzenia graniczące z pewnością, że gdyby Po-
lacy mieli swobodny dostęp do broni palnej – jak na przykład w USA, gdzie strzelaniny są już zja-
wiskiem codziennym – krew lałaby się równie często. Poziom agresji w debacie publicznej osiągnął
apogeum. Wzajemne oskarżenia o zdradę narodową i wyprzedaż narodowego majątku, o nieudol-
ność, nepotyzm i złodziejstwo można porównać do obszczekiwania się rozwścieczonych psów to-
czących ślinę z pysków. Na naszych oczach dokonuje się ostateczny, przerażający w swoim wymia-
rze, podział polskiego społeczeństwa. Najgorsze jest to, że podziały, manipulacje i agresja to nie tyl-
ko polska specjalność (m. in. Trump z USA, Sanchez w Hiszpanii, Le Pen we Francji). Generalnie,
świat schodzi na psy, zwyrodniały wszystkie dawne wartości – moralne i artystyczne. Nie poznaję
ani dzisiejszego świata, ani dzisiejszej Polski. Kłamstwo stało się tak powszechne, że polski przecięt-
niak nie jest w stanie odróżnić wciskanej mu przez media lewizny od prawdy. Doszliśmy do sytu-
acji komicznej, pojawiły się bowiem fakty „autentyczne”  i nieautentyczne. Manipuluje się bowiem
faktami w tak sprytny sposób, że zwykły Kowalski po prostu głupieje. 

Non stop działa w mediach tzw. percepcja podprogowa – zmora naszych czasów. Jest to oddzia-
ływanie na naszą psychikę informacjami bez świadomości spostrzegania przez mózg tych wiado-
mości. Bodźce wzrokowe lub słuchowe trwają zbyt krótko, by mogły zostać świadomie zarejestro-
wane. Za pomocą tego narzędzia można manipulować człowiekiem na każdym obszarze – rekla-
mowym, biznesowym czy politycznym. Dobrym przykładem są reklamy suplementów diety wci-
skane nam na każdym telewizyjnym kanale, o każdej porze dnia i nocy. 

W artość rynku suplementów diety na świecie szacuje się dzisiaj na grubo ponad100 mld
dolarów. Natomiast z raportu PMR ((z ang. Private Mobile Radio) wynika, że wartość
rynku suplementów diety w Polsce w 2022 r. wyniosła 7,7 miliarda złotych, a nominal-

na dynamika wzrostu to 14 procent.  Czym różni się suplement diety od produktu medycznego, czy-
li leku? Tym, że leki są pod ścisłym nadzorem organów państwa. Zanim trafią do sprzedaży, mu-
szą być zatwierdzone przez Urząd Rejestracji Produktów Leczniczych, Wyrobów Medycznych i
Produktów Biobójczych i skontrolowane przez inspekcję farmaceutyczną. Suplementy natomiast
mają również postać tabletek, kapsułek lub syropów i przypominają leki, ale nimi nie są. Czemu nie
są? Ponieważ leki produkuje się z surowców jakości farmaceutycznej, natomiast suplementy z su-
rowców jakości spożywczej. Na opakowaniu i w ulotce suplementu można zamieścić wszystko, na-
wet informację, że są tam drobiny złota, ale nie można być pewnym, iż tak faktycznie jest, ponie-
waż odkąd suplementy diety wprowadzono na polski rynek, są one poza wszelką kontrolą.

Inny przykład manipulacji, tym razem politycznej. Wychodzi do kamer pan premier polskiego rzą-
du, człek wszechstronnie wykształcony i objawia, że ceny paliw w Polsce są najniższe w UE, więc
lud powinien się cieszyć i w podzięce całować rządzących po rękach, a może nawet po tyłkach. Tym-
czasem mamy do czynienia z klasycznym humbugiem, obrażającym inteligencję średnio sprawne-

go umysłowo Polaka. Owszem, no-
minalnie ceny paliw w naszym kra-
ju faktycznie są najniższe w UE, ale
co z tego, skoro za średnią pensję
możemy kupić mniej litrów benzy-
ny niż większość mieszkańców
Wspólnoty. Po przeliczeniu wycho-
dzi na jaw ohydne kłamstwo i świa-
doma manipulacja, bo koszty zaku-
pu paliwa w Polsce są nadal bardzo
wysokie, zwłaszcza na tle miesięcz-
nych zarobków w innych krajach

Europy. Polska wśród 28 państw uwzględnionych w rankingu zajęła dwudzieste miejsce z wynikiem
715 litrów za przeciętną miesięczną pensję, więc z czego mamy się cieszyć? Z 20. miejsca na 28
państw? Zwycięzcą zestawienia została Szwajcaria (2980 litrów), a podium uzupełniły Luksemburg
(2857 litrów) i Irlandia (1649 litrów), która jeszcze kilka lat temu była w głębokim kryzysie, ale po
gruntownej reformie systemu podatkowego i finansów państwa oraz po odesłaniu do kąta tamtej-
szego Kościoła katolickiego stała się jednym z europejskich liderów. 

Kolejne łgarstwo rządzących Polską to wysokość inflacji. „Ciesz się, motłochu, bo dzięki światłe-
mu przewodnictwu prezesa NBP Adama Glapińskiego inflacja systematycznie spada, a będzie co-
raz lepiej”. Faktycznie, inflacja w Polsce spada, ale ciągle jest znacznie wyższa niż w innych krajach
UE. Najnowsze dane Eurostatu pokazują, że wskaźnik HICP dla Polski wyniósł w lipcu 10,3 proc.
W tym samym czasie średnia unijna była na poziomie 6,1 proc. Mamy wyższą inflację niż takie po-
tęgi gospodarcze jak Bułgaria, Rumunia czy Litwa, więc rzeczywiście mamy się z czego cieszyć... 

I ponownie ordynarna manipulacja – cztery pytania plebiscytowe, tak perfidnie skonstruowa-
ne, że nie sposób odpowiedzieć na nie przecząco. Ten – za przeproszeniem plebiscyt – ma  pod-
prowadzić Polaków do wyborczej decyzji, którą zgodnie z intencją Prezesa powinno być po-

parcie obozu rządowego. Po raz nie wiadomo który rządząca państwem ochlokracja obraża inte-
ligencję nawet średnio rozgarniętego Polaka. Pomijam fakt, że plebiscyt narusza święte prawo za-
chowania anonimowości w głosowaniu, bo niewzięcie w nim udziału wiąże się ze złożeniem sto-
sownego wpisu o odmowie pobrania karty plebiscytowej. Mnie, mieszkańca wielkiej metropolii, ani
grzeje, ani ziębi, że obecni akurat w lokalu wyborcy, a przede wszystkim członkowie komisjiwybor-
czej dowiedzą się o mojej orientacji politycznej. Ale co z mieszkańcami małych miasteczek i wiosek?
Odmowa przyjęcia karty to odium „wroga PiS, Zjednoczonej Prawicy i samego Prezesa”. Niewyobra-
żalna perfidia. Od kilku tygodni w necie krąży stare polskie przysłowie: „Nie ma większego tyra-
na, niż cham przebrany za pana”. Sarmaci powiadali, że nawet gdyby chama przebrać po pańsku,
to i tak z daleka byłoby widać maskaradę. Zdradziłoby go m. in. plebejskie zachowanie.  

Pan Janusz Kowalski przyjechał był jesienią zeszłego roku do Grudziądza. Odwiedził miejską elek-
trociepłownię, a następnie Pomorską Specjalną Strefę Ekonomiczną. Wiceminister rolnictwa obwie-
ścił, jakimi surowcami miejska spółka ociepla m. in. domy mieszkańców. Raczył wytłumaczyć lu-
dowi, że ciepłownia w Grudziądzu produkuje ciepło dla mieszkańców ze… słomy, co oznacza
wzrost dochodów dla rolników! Przy okazji pochwalił się gruntowną znajomością rodzajów słomy:
„I teraz zobaczmy, z czego produkuje się ciepło w Grudziądzu. Jest to słoma rzepakowa, jest to sia-
no oraz słoma zbożowa. Z tego, szanowni państwo, produkowane jest między innymi ciepło eko-
logiczne – tutaj, w Grudziądzu. Szacunek” – tokował pan wiceminister. Wspaniały wywód i teza god-
na Nagrody Nobla. Ostatnio pan Kowalski jadowicie pokąsał PO i KO pisząc na Twitterze: „Nihil no-
vi. Jak widać PO to idealne środowisko polityczne dla byłych sowieckich kolaborantów. Kolejny ko-
munista z PZPR na listach Platformy Obywatelskiej. Był tajnym współpracownikiem Służby Bezpie-
czeństwa. Wstyd!”. 

Chodziło mu o dziennikarza Bogusława Wołoszańskiego. O tym, że jego ugrupowanie osadziło
w Trybunale Konstytucyjnym, najwyższym organie władzy sądowniczej w Polsce – a nie na jakiejś
tam niewiele znaczącej liście wyborczej, byłego komunistycznego prokuratora, oskarżającego w cza-
sach PRL działaczy opozycji, nie raczył wspomnieć. Bełkocący brednie towarzysz Szmaciak w no-
wym wydaniu? A może Kali z „W pustyni i w puszczy”, który uważał, że jak on ukradnie komuś kro-
wę zrobi dobry uczynek, ale jak ktoś jemu buchnie zwierzę, będzie to grzech? 

K ibicuję opozycji i życzę wygranych wyborów, bo towarzyszy Szmaciaków mieliśmy już u
władzy dwukrotnie – za czasów PRL i obecnie od ośmiu lat. Nie wyszło to nam na dobre.
Jednakowoż mam obawy jaka będzie Polska po ewentualnym odsunięciu tzw. Zjednoczo-

nej Prawicy od władzy. To może być czas rozliczeń, czyszczenia z ludzi PiS wszystkich instytucji pań-
stwowych oraz spółek skarbu państwa i – czego najbardziej się obawiam – czas zemsty, co byłoby
fatalne dla kraju pogrążonego w totalnym chaosie. Czyli, odwrócone „Teraz, k…, my!”. Marzę we
śnie, by liderzy opozycji (o ile zwyciężą w wyborach) poszli śladem Nelsona Mandeli, który po od-
siedzeniu 27 lat (!) w ciężkim więzieniu na Robben Island wybaczył swoim ciemiężycielom i zaraz
po objęciu urzędu prezydenta RPA rozpoczął proces pojednania. Czy jest w polskiej polityce ktoś po-
kroju Nelsona? „I have a dream, and I believe in Angels” – jak śpiewał zespół Abba. 

Gadka Tadka Tadeusz Porębski

Jak uwierzyć w anioły, gdy same 
diabły wokół?

„Owszem, nominalnie ceny pa-
liw w naszym kraju faktycznie
są najniższe w UE, ale co 
z tego, skoro za średnią pensję
możemy kupić mniej litrów
benzyny niż większość 
mieszkańców Wspólnoty“

Wszyscy zainteresowani kulturą żydowską mają teraz nie lada gratkę.
Rozpoczął się bowiem 20. Festiwal Kultury Żydowskiej – Warszawa
Singera. To wielki projekt pokazujący spuściznę Żydów w jej różnych

obszarach. Program wydarzeń jest na tyle bogaty, że każdy znajdzie w nim coś in-
teresująco dla siebie. 

Historia Żydów na ziemiach polskich rozpoczęła się około 1000 lat temu. To dość długo, żeby za-
znaczyć swą obecność zwłaszcza w kulturze. Przez wieki Żydzi koegzystowali z innymi narodami,
zamieszkującymi dawną Polskę. Pierwszymi Żydami, którzy pojawili się na naszych terenach,  by-
li kupcy poszukujący tu niewolników, których następnie sprzedawali do krajów mu muzułmańskich.
Znaczna ich ilość napłynęła do Polski z krajów Europy, w których dokonywano pogromów i prze-
śladowań ludności żydowskiej m. in.: z Niemiec (1346), Węgier (1349–1526 i 1686–1740), Fran-
cji (1394), Austrii (1420), Hiszpanii (1492), Portugalii (1497),  z Kijowa (1886), z Moskwy (1891). 

W przeciwieństwie do tamtejszych władców, polski król Kazimierz III Wielki uważany jest za pro-
tektora Żydów w Polsce. W 1334 wyłączył Żydów spod jurysdykcji prawa niemieckiego, nadając im
przywileje i czyniąc ich podległymi sądów królewskich. Tym samym Żydzi znaleźli w Polsce bezpiecz-
ne miejsce do życia i do prowadzenia interesów, głównie handlu. To sprawiło, że do naszego kraju
napływali przedstawiciele mniejszości żydowskiej. 

Duża liczba Żydów na terenie na
naszego kraju przyczyniła się do utwo-
rzenia tutaj gmin żydowskich i do ich
powiększania. Polska okazała się dla
Żydów krajem wymarzonym. Zarów-
no władcy, jak i społeczeństwo cecho-
wała niezwykła tolerancja wobec przy-
byszów – tak innych pod względem re-
ligijnym, kulturowym i obyczajowym. 

Po kolejnych rozbiorach Polski sytu-
acja Żydów uległa pogorszeniu. Więk-
szość z nich dostała się pod jurysdyk-
cję okupantów. Społeczność żydowska

rozwijała się w Polsce do II Wojny Światowej. Dużą popularnością wśród Polaków cieszyła się kul-
tura Żydów, ich muzyka, język, jak i  specyficzny rodzaj humoru – szmonces (bzdury, androny). Na
bazie szmoncesowych dowcipów powstawały skecze, formy kabaretowe, czego przykłady znajdzie-
my w twórczości takich wybitnych autorów jak: Julian Tuwim, Marian Hemar, Konrad Tom. Tema-
tyką szmoncesów były zwykle sprawy związane z handlem, interesami, kwestie religijne, społecz-
ne, obyczajowe, relacje małżeńskie i pozamałżeńskie. Inną dziedziną, w której Żydzi zaznaczyli swój
wkład do kultury, była muzyka, literatura, sztuki plastyczne, architektura. 

Dwudziesta edycja festiwalu rozpoczęła się w Biłgoraju. W programie znalazło się wiele wyda-
rzeń, które mogą zadowolić najbardziej wybredne gusty. 

Po atrakcyjnych wydarzeniach, w których warszawiacy mogli już uczestniczyć w ramach festi-
walu, wiele jest jeszcze przed nami. Do obejrzenia m.in. spektakl  „Podróżnicy” w reżyserii Gosi Dęb-
skieej w Teatrze Żydowskim w Warszawie – ul. Senatorska 35. 

Warto odwiedzić też Muzeum Getta Warszawskiego - Dyżur archeologiczny. Z cyklu
„Opowiedz mi swoją historię” -| spotkanie z prezesem Zarządu Głównego Stowarzysze-
nia Żydów Kombatantów i Poszkodowanych w II Wojnie Światowej Marianem Kalwa-

rym. W Klubie Filmowym Fundacji Shalom – pokaz filmu | „The Unorthodox/Nieortodoksyjnie”,
reż. Eliran Malka (Izrael, 2018, 99 min). 

Inne wydarzenia, na które warto się wybrać, można znaleźć m. in.: w Centrum Kultury Jidysz -
„Warszawa Emanuela Ringelbluma” – spacer miejski z przewodnikiem z Działu Edukacji ŻIH, czy
koncert Paweł Pańta z zespołem - „Młodość” w Synagodze im. Małżonków Nożyków.

Ciekawie zapowiada się inny koncert - Izabela Szafrańska z zespołem: „Rebeka” w Teatrze Ży-
dowskim przy ul. Senatorskiej 35. Interesującą propozycją może być też spotkanie wokół upamięt-
nienia Kibucu Grochów w Austriackim Centrum Kultury. 

Amatorzy kina mogą wybrać się na pokaz filmu „Daleko od okna”, reż. Jan Jakub Kolski w Kinie
Kultura (bezpłatne wejściówki) albo na pokaz filmu „Our Father - Ojcze nasz”, reż. Meni Yaish, Cen-
trum Kultury jidysz (wstęp wolny).

Myślę, że zachęciłem naszych czytelników do przejrzenia bogatej oferty festiwalowej. O kolejnych
wydarzeniach w ramach 20. Festiwalu Kultury Żydowskiej Warszawa Singera napiszę w kolejnym
numerze. 

W prawo czyli w lewo Mirosław Miroński

Żydowska kultura w Warszawie

„Polska okazała się dla Żydów
krajem wymarzonym. 
Zarówno władcy, jak 
i społeczeństwo cechowała
niezwykła tolerancja wobec
przybyszów – tak innych pod
względem religijnym, 
kulturowym i obyczajowym”

Jakże trudno od siebie złe myśli odpędzić,
Gdy stoisz nad przepaścią przy samej krawędzi.
Wiem co czujesz, jak musisz być zdesperowany,
Kiedy bijąc w mur głową, doszedłeś do ściany.

Musisz podjąć decyzję. Jesteś na to gotów?
Zdołasz się uratować, czy nie ma odwrotu?

Czy masz jeszcze nadzieję? Czy mówisz: To koniec!
Czy zmienisz bieg wydarzeń czy okręt zatonie?

Stop! Możesz się zatrzymać! Ani kroku dalej!
Pokonasz groźne fale, żeglując wytrwale.

To od ciebie zależy w którą pójdziesz stronę!
Nie jesteś sam! Pamiętaj! Nie wszystko stracone.

Nigdy się nie poddawaj! I choć serce pęka,
Musisz wierzyć w zwycięstwo! Twój los w twoich rękach!

Wybierz mądrze. To proste! Sprawdzona taktyka.
Daj innym dobry przykład. I zmień przewodnika.
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STOJĄC NA KRAWĘDZI
(45 DNI DO WYBORÓW)
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L e c h  K r ó l i k o w s k i

W 2018 roku ustawą sejmową
uruchomiono proces, w wyniku
którego, w odległości około 45
km od centrum Warszawy, ma
powstać gigantyczny węzeł ko-
munikacyjny, spajający komu-
nikację lotniczą z komunikacją
kolejową oraz komunikacją
drogową. Pomysł interesujący,
albowiem przez ponad sto lat
od odzyskania niepodległości,
Polska nie zdołała stworzyć na
całym swoim terytorium spójne-
go systemu komunikacyjnego z
punktem centralnym w stolicy
państwa. 

Niebywale zapóźniony pod
względem infrastruktury ko-
lejowej i drogowej obszar –

podległego Rosji – byłego Królestwa
Polskiego w dalszym ciągu odbiega „in
minus” od standardów europejskich.
W tym miejscu zacytuję fragment uza-
sadnienia do przywołanej na wstępie
ustawy z 10 maja 2018 r. o Centralnym
Porcie Komunikacyjnym (Dz.U.
2021.1354). Napisano tam, m. in.: 

„Polska zajmuje również wysokie
miejsce w  niechlubnym rankingu
państw europejskich, w których znajdu-
je się największa liczba średnich miast
nieobsługiwanych przez kolej. W Polsce
znajduje się około stu miast o populacji
powyżej 10 tysięcy mieszkańców, łącz-
nie zamieszkałych przez 2,1 miliona lu-
dzi pozbawionych obsługi  transpor-
tem kolejowym. Dla porównania w Cze-
chach jest tylko jedno takie miasto, na
Słowacji – 8, na Węgrzech – 6, a w Au-
strii – 5”.

D ruga Rzeczpospolita przez
dwadzieścia lat swego ist-
nienia nie zdołała nadrobić

zaległości, a II wojna światowa jesz-
cze je pogłębiła. Wielkie projekty  RP,
takie jak budowa Gdyni, czy budowa
Centralnego Okręgu Przemysłowego,
miały wymiar wręcz cywilizacyjny. Są
przykładami urzeczywistnienia śmia-
łych, głęboko przemyślanych i konse-
kwentnie realizowanych pomysłów,
które do dnia dzisiejszego nie tylko
przynoszą korzyść państwu polskie-
mu, ale są podstawą dumy kolejnych
pokoleń Polaków.

Po ogłoszeniu projektu Centralnego
Portu Komunikacyjnego rozmawiałem
z kilkoma osobami, zawodowo  zajmu-
jącymi się historią gospodarczą oraz hi-
storią techniki.  W tym gronie pomysł
nie był krytykowany, a wręcz przeciw-
nie – wiązano z nim wielkie nadzieje.
Pod jednym wszakże warunkiem, że
zajmą się tym fachowcy (na miarę mi-

nistra Eugeniusza Kwiatkowskiego), a
przedsięwzięcie będzie miało charakter
narodowy, a nie partyjny. Stało się jed-
nak inaczej.

C entralny Port Komunikacyjny
jest pomysłem działaczy partii
„Prawo i Sprawiedliwość”.

Mówi się, że koncepcję przedstawił w
2016 r. ówczesny szef MSZ – Witold
Waszczykowski. W dniu 7 listopada
2017 r. Rada Ministrów RP uchwaliła
„Koncepcję przygotowania i realizacji
inwestycji Port Solidarność – Centralny
Port Komunikacyjny dla Rzeczypospo-
litej Polskiej”. W ferworze prac nie za-
uważono, iż nazwę „Solidarność (im.
NSZZ „Solidarność”) nosi od dawna
Port Lotniczy Szczecin-Goleniów.

Sejm ustawę o Centralnym Porcie
Komunikacyjnym przyjął 10 maja 2018
r., a prezydent Andrzej Duda  podpisał
ją 2 czerwca 2018. W maju 2019 r. na
Europejskim Kongresie Gospodarczym
zaprezentowano wstępny układ infra-
struktury CPK i inne założenia tech-
niczne i funkcjonalne. W 2019 r., a więc
w czasach rządów premier Beaty Szy-
dło, przyjęto założenie, iż port powsta-
nie w ciągu 8 lat, tj. do 2027 roku. Mi-
kołaj Wild – minister pełnomocny d/s.
Budowy CPK – poinformował, że pierw-
szy samolot powinien wystartowań z
projektowanego lotniska w sezonie zi-
mowym 2027/2028. M. Wild powie-
dział także, że po otwarciu CPK  za-
mknięte zostanie Lotnisko Chopina na
Okęciu dla ruchu cywilnego.  

Oznacza to, że w obrębie zwar-
tej zabudowy miejskiej, mia-
łoby funkcjonować tylko lot-

nisko wojskowe. Jestem skłonny się za-
łożyć, że na Okęciu nie stacjonowałyby
myśliwce F-35,  ale byłby to port lotni-
czy dla VIP-ów, tj. dla przedstawicieli
władzy i ich bliskich. Przecież tacy lu-
dzie nie mogą jeździć do gminy Bara-
nów.  Można więc wnioskować, że pro-
jektowane  lotnisko miałoby być prze-
znaczone dla „drugiego sortu”.  Infor-
macja o pozostawieniu  lotniska na Okę-
ciu i nadanie mu statusu obiektu wosko-
wego, stoi w sprzeczności  z ostatnio
potwierdzonymi zamiarami przezna-
czenia tego terenu (ok. 650 ha) pod
budownictwo mieszkaniowe.  Tereny
te  miałyby być przekazane  „Centralne-
mu Portowi Komunikacyjnemu”, który
utworzyłby spółkę celową, zajmującą
się ich sprzedażą [?].

W Polsce odzywa się coraz więcej
głosów negujących sens  budowy CPK
oraz wnoszących krytyczne uwagi do
tego projektu.  Powstał  on w okresie,
gdy na świecie wprowadzano do eks-
ploatacji coraz większe samoloty i wy-
dawało się, że trend ten potrwa wiele
lat. Pojawiły się wówczas tzw. szeroko-
kadłubowe maszyny, zabierające na po-
kład 500 i więcej pasażerów (Boeing
747-8 – 605 pasażerów; Airbus A380 –
853 pasażerów). Takie samoloty miały-
by startować  także z Baranowa, do któ-
rego miano  dowozić pasażerów  z
mniejszych lotnisk Polski i niektórych
zagranicznych, np. ukraińskich, ale

Ukraina po przystąpieniu do Unii Euro-
pejskiej – moim zdaniem – nie będzie
potrzebowała polskiego pośrednictwa
w podróżach po świecie.

O kazało się jednak, że choć
wielkie samoloty są wspania-
łe, to ich przydatność jest

ograniczona. Udowodniła to nowa kon-
strukcja  firmy Airbus, tj. wprowadzony
do służby 26 lipca 2023 roku samolot
A321LR. Jest on zaliczany do klasy sa-
molotów wąskokadłubowych, które
mogą korzystać z większości istnieją-
cych lotnisk pasażerskich.  Airbus
A321LR zaliczany jest do największych
(ok 200 pasażerów) wąskokadłubo-
wych  maszyn pasażerskich na świecie
i ma największy z nich zasięg (7408
km). Dzięki temu  samolot ten może
obsługiwać trasy transatlantyckie, a
więc najbardziej dochodowe. Nie tyl-
ko Okęcie, ale także Modlin i Radom
oraz inne lotniska regionalne w Polsce
mogą przyjmować  samoloty tego typu,
a to stawia znak zapytania nad celowo-
ścią budowy CPK, czyli lotniska typu
„hub”. Tu trzeba podkreślić, że ewentu-
alne zrealizowanie projektu CPK, ozna-
cza upadek licznych ostatnio w Polsce
lotnisk regionalnych, z których korzy-
stają miliony podróżnych rocznie.

W tym miejscu warto przypomnieć,
że port lotniczy typu „hub” [„system
piasty i szprych” (ang.: hub-and-spoke
model),], to  węzłowy port, który speł-
nia rolę głównego portu przesiadkowe-
go z ofertą przelotów w wielu relacjach
i infrastrukturą dostosowaną do obsłu-
gi ruchu przesiadkowego. 

Na świecie zmiany technolo-
giczne, m. in. w lotnictwie,
zachodzą w zawrotnym tem-

pie. Przejawem tego jest, m. in. wycofy-
wanie się wielkich firm (w okresie ostat-

nich  ok. 5 lat) z zakupu nowych  gigan-
tycznych samolotów.  Fakt ten – moim
zdaniem – w znacznym stopniu prze-
kreśla  przyjęte podstawowe ekono-
miczne założenia  dla CPK.

Sprawa jest nadzwyczaj poważna,
albowiem koszt całego projektu  władze
szacowany  (w 2017 r.) na 35 mld zło-
tych. Obecnie mówi się „na mieście” o
130 miliardach złotych, a prof. Adrian-
na Łukasiewicz z Akademii Leona Koź-
mińskiego stwierdziła w wywiadzie
(18.08.2023), że tę wielkość należy ra-
czej pomnożyć przez trzy.

D rugim składnikiem koncepcji
CPK jest tzw. komponent ko-
lejowy. Zakłada on, m. in. bu-

dowę 1600 km nowych linii prowadzą-
cych z dziesięciu kierunków do Barano-
wa. Koleje, te najszybsze (kolej dużych
prędkości Warszawa - Łódź), począt-
kowo mają jeździć z szybkością 250 km
na godzinę, a później – 350 km/h [?].
Pamiętając o milionie samochodów
elektrycznych, które przyrzekł premier
M. Morawiecki, znak zapytania wyda-
je się uzasadniony.

Szczegółowy program kolejowego
komponentu CPK przedstawił  premier
Mateusz Morawiecki 29 kwietnia 2019 r.
Powiedział, m. in.: „Zależy nam, żeby
mieszkańcy wszystkich regionów w Pol-
sce, z miast i wsi, mieli równy dostęp do
kolei, żeby mogli wygodnie podróżować
do każdego zakątka kraju. Te inwestycje
(tj. Komponent Kolejowy CPK – przyp.
LK) zapewnią szkielet systemu transpor-
towego państwa. Nie waham się powie-
dzieć, że CPK to projekt epokowy”. 

Można by zapytać Pana Premiera, czy
po uruchomieniu „Komponentu Kole-
jowego CPK” zbliżymy się do średniego
standardu europejskiego w zakresie ko-
lejnictwa?  Trudno bowiem pytać o
zrównanie się z Czechami, czy naszym
wzorcem – Węgrami (o czym cytat w
początkowej części niniejszego tekstu). 

T rzecim komponentem CPK
jest sieć drogowa, powiązana
z portem lotniczym i dwor-

cem kolejowym. Koncepcja zakłada licz-
ne inwestycje drogowe, w tym,  m. in.
przebudowę autostrady A2 oraz budo-
wę autostradowej obwodnicy Warsza-
wy.  Nie pytam o termin realizacji auto-
stradowej obwodnicy Warszawy, bo sa-
mo uzgodnienie jej przebiegu zajmie
dobrych kilka lat.

Najmniej mówi się o czwartym kom-
ponencie CPK, którym będzie miasto
przy lotnisku (Airport City), czyli za-
plecze mieszkaniowe dla stałego perso-
nelu obsługującego lotnisko, dworzec
lotniczy, dworzec kolejowy i niezliczo-
ne inne składniki tego gigantycznego
przedsięwzięcia. Do tego dochodzą ho-
tele lotniskowe, z niezbędną obsługą,
obiekty targowo-kongresowe, biura i
przedstawicielstwa firm obsługujących
CPK, siedziba przedsiębiorstwa: Cen-
tralny Port Komunikacyjny Sp. z o.o.,
główna siedziba Polskich Linii Lotni-
czych Lot oraz lokalna administracja,
policja, straż pożarna, placówki służby
zdrowia itd. Oznacza to, że przy lotni-

sku powstanie średniej wielkości miasto
o wysokim standardzie.

P rojektowane lotnisko wraz z in-
frastrukturą towarzyszącą zaj-
mą nie mniej niż 3000 hekta-

rów. Założono, że wykupowi podlegać
będzie 2155 hektarów. Trwa akcja wy-
kupu nieruchomości pod planowane in-
westycje. Państwo płaci 120% ceny ryn-
kowej za ziemię  oraz 140%  ceny rynko-
wej za zabudowania. Właściciele nieru-
chomości w  gminie Baranów i okolicy
uważają, że zgodnie ze znanym i okre-
ślonym w ustawie przeznaczeniu grun-
tów, należy  wycenę  nieruchomości od-
nosić  nie do  rynkowej ceny gruntu rol-
nego, ale do celu wywłaszczenia (art.
134 ust. 4 ustawy z d. 21 sierpnia 1997
r. o gospodarce nieruchomościami;
Dz.U. 2023.344 t.j.), a tym jest gigan-
tyczne przedsięwzięcie biznesowe, a
więc ceny gruntu są wielokrotnie wyż-
sze. Tym bardziej, że minister M. Hora-
ła w jednym z wywiadów wyraźnie
stwierdził, że zakupiona ziemia będzie
odsprzedawana  inwestorom.

W referendum  przeprowadzonym
w gminie Baranów w kwietniu 2018 r.,
za lokalizacją lotniska  w tej gminie gło-
sowało 17,2%,  a przeciwko lokalizacji
82,8% biorących udział w referendum. 

Na pytanie: „Czy zgadzasz się na wa-
runki rozliczeń zaproponowane przez
Rząd RP mieszkańcom gminy Baranów
w związku z budową Centralnego Por-
tu Komunikacyjnego?”  Tylko 6,1 % bio-
rących udział w referendum głosowało
„tak”, natomiast 93,9% było i jest  prze-
ciwnych narzuconym warunkom. 

Koszty robocizny i materiałów rosną
z każdym dniem. Wszelkie szacunki z
2017 r. dawno są nieaktualne. Z czego
sfinansować budowę CPK, skoro nie
mamy funduszy z KPO, jesteśmy po-
tężnie zadłużeni i zapowiedziane są
zwiększone wydatki na wojsko? „Na
mieście” mówi się, że  Południowa Ko-
rea (która kredytuje nam zakup uzbro-
jenia) – podobno – zainteresowana jest
projektem.

28 sierpnia 2023 r. posłowie Dariusz
Joński i Michał Szczerba ujawnili (pod-
czas Campusu Polska w Olsztynie) wy-
niki kontroli poselskiej przeprowadzo-
nej przez nich w Stałym Komitecie Ra-
dy Ministrów.  Stwierdzili, że znaleźli
tam dokumenty potwierdzające zamiar
rządu  likwidacji Lotniska Chopina na
Okęciu (po uruchomieniu CPK) i sprze-
daży jego terenów pod budownictwo
mieszkaniowe.  Twierdzą też że, sprze-
daż miałaby zapewnić pokrycie części
kosztów  CPK w Baranowie. 

B iorąc nawet pod uwagę, że
obecnie w firmie: „Centralny
Port Komunikacyjny Sp. z

o.o.”  pracuje już około 500 osób, a do-
tychczas poniesione wydatki dochodzą
do 13 miliardów złotych,  natomiast
wynik wyborów parlamentarnych 15
października 2023 r.  nie jest przesą-
dzony, dalszy los tej prestiżowej i chyba
przeskalowanej,  ale czy rzeczywiście
potrzebnej  inwestycji – moim zdaniem
– stoi pod wielkim znakiem zapytania.

Czy Centralny Port Komunikacyjny ma sens?
WWiiddookk nnaa kkoośścciióółł ww BBaarraannoowwiiee.. FFoott.. LL.. KKrróólliikkoowwsskkii..

PPaannoorraammaa wwssii BBaarraannóóww.. FFoott.. LL.. KKrróólliikkoowwsskkii..



ANTYCZNE meble, obrazy,
srebra,platery,odznaczenia, szable,
książki, pocztówki, 504 017 418

DREWNO opałowe, 
602 770 361;  791 394 791

BEZPOŚREDNIO kupię
trzypokojowe, 511 642 709

KAWALERKA do wynajęcia na
Ursynowie, 794 413 770

KUPIĘ KAŻDE AUTO
ZA GOTÓWKĘ 

zadbane lub do poprawek, 
tel. 606 607 446

HISZPAŃSKI, 507 087 609 
MATEMATYKA, FIZYKA, 

691 502 327

DZIAŁKI budowlane 800 m2

k. Prażmowa, 602 770 361
DZIAŁKI rekreacyjne leśne,

Prażmów, 602 770 361

PRZYJMĘ do pracy ślusarza –
spawacza, okolice Tarczyna, 
604 626 444

SZUKAM PRACY: sprzątanie,
mycie okien, 733 546 026

AAA MALOWANIE, 
tanio, remonty, glazurnictwo, 

669 945 460

AA GLAZURA, terakota,
remonty, 794 781 765

ANTENY TV SAT. Profesjonalne
usługi RTV. Zadzwoń 501 700 315

BEZPYŁOWE cyklinowanie,
malowanie, gładzie 22 756 57 63,
502 093 588 

CYKLINOWANIE bezpyłowe,
układanie, 695 843 473

DEZYNSEKCJA, skutecznie, 
22 642 96 16 

DOCIEPLANIE budynków,
poddaszy, mycie i malowanie
elewacji, podbitka, 25 lat
doświadczenia, 501 624 562 

DOCIEPLANIE budynków,
szybko, tanio, solidnie, 
502 053 214

ELEKTROINSTALACJE,
remonty, awarie, domofony,
pomiary, 501 372 094

GAZ, HYDRAULIKA, 
513 965 304

HYDRAULIK, pełen zakres, 
601 81 85 81

KOMPUTERY - pogotowie, 
ul. Na Uboczu 3, tel. 22 894 46 67,
696 37 37 75 

MALOWANIE, 722 920 650
MALOWANIE, hydraulika,

remonty, 501 050 907

NAPRAWA lodówek, 
602 272 464

NAPRAWA lodówki, pralki, 
502 562 444

NAPRAWA pralek 
BOSCH, SIEMENS, 
WHIRPOOL, itp., 

22 644 52 59,  501 122 888

OKNA, 
naprawy, serwis, 

787 793 700

PRANIE 
dywanów, wykładzin, kanap,

mycie okien, 
669 945 460

REMONTY, budowlane,
ogrodzenia, 513 137 581

ROLETY,
plisy, moskitiery, żaluzje,

producent, 
602 380 218

STOLARSTWO, 505 935 627
WIERCENIE, 602 380 218
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Nagrodę za rozwiązanie otrzymuje Marek Karpiński
Odpowiedzi proszę zgłaszać telefonicznie 22 648-44-00 
we wtorek między godz. 12.00 a 12.30 . 
Nagrodę można odebrać w środę w godzinach 11-20.

NN oowwe miee mie jsce, sjsce, stt arar e zasadye zasady

Zarabiał na życie 
dopuszczając się kradzieży

Dzielnicowi zatrzymali 41-
latka podejrzanego o kradzież
odzieży oraz zabawek o warto-
ści około 1000 zł z jednej z gale-
rii handlowej. Mężczyzna zo-
stał ujęty przez pracowników i
przekazany mundurowym. 

Dziesięć minut przed godziną
14:00 policjanci zostali powia-
domieni, że mężczyzna ubrany
w spodnie typu moro, niebie-
ską kurtkę i białą czapkę cho-
dzi po jednej z galerii handlo-
wych i zachowuje się w sposób
podejrzany. Mężczyzna został
ujęty przez ochronę, kiedy
chciał opuścić galerię. Kilka mi-
nut później na miejsce przyje-
chali dzielnicowi, którzy prze-
prowadzili kontrolę podręczne-
go bagażu mężczyzny. W torbie
miał markową, damską bluzę
wartą około 800 zł i pudełko z

kosztowną zabawką dla dzieci.
Na przedmioty te nie miał żąd-
nego potwierdzenia zakupu. Po
chwili sam przyznał policjan-
tom, że ukradł te rzeczy, ponie-
waż ma trudną sytuację mate-
rialną. Bluzę miał sprzedać, a
pieniądze przeznaczyć na za-
kupy żywności, natomiast za-
bawkę wziął dla swojego 14-
miesięcznego syna.

Policjanci zatrzymali mężczy-
znę i przewieźli go do policyj-
nej celi. Teraz zatrzymany stanie
przed sądem, który może go ska-
zać nawet na 5 lat więzienia.

Włamał się do kiosku 
po papierosy

Mokotowscy policjanci w bez-
pośrednim pościgu zatrzymali
podejrzanego o kradzież z wła-
maniem do jednego z kiosków
przy ul. Narbutta. O włamaniu
telefonicznie powiadomił poli-
cjantów przypadkowy świadek. 

Niespełna pół godziny po pół-
nocy policjanci pełniący służbę
po cywilnemu otrzymali komu-
nikat od oficera dyżurnego mo-
kotowskiej Policji, że mężczyzna
wybił szybę w kiosku i kradnie
rzeczy ze środka. Chwilę później
na miejscu pojawili się policjan-
ci. Ustalili, że mężczyzna ucieka
w kierunku ul. Słonecznej i par-
ku Morskie Oko. Idąc tym tro-

pem w parku zauważyli mężczy-
znę odpowiadającego rysopiso-
wi. Na widok samochodu po-
biegł on w głąb parku, zmierza-
jąc w kierunku ul. Grottgera, a
następnie ulicy Belwederskiej.
Kilka chwil później został zatrzy-
many. Mężczyzna miał na dłoni
ślady krwi. W torbie miał kilka
paczek papierosów oraz bilon w
kwocie około 73 zł. Podejrzany
mający około 2 promile alkoho-
lu w wydychanym powietrzu tra-
fił do policyjnego aresztu. Nie
przyznawał się do włamania.

Zebrany tej sprawie materiał
dowodowy, a w tym m.in. zapis
z kamer monitoringu wystar-
czył na przedstawienie męż-
czyźnie zarzutów, za które te-
raz sąd może go skazać nawet
na 10 lat więzienia.

Płacił nieswoją kartą
Dzielnicowi zatrzymali 26-

letniego obywatela Ukrainy po-
dejrzanego o posłużenie się kar-
tą bankomatową, utraconą
przez 30-letnią kobietę. Męż-
czyzna wykonał 47 transakcji
na kwotę około 1300 zł. Wpadł
w sklepie z akcesoriami samo-
chodowymi. 

Jak ustalili policjanci z wy-
działu zajmującego się ściga-
niem przestępstw przeciwko
mieniu 30-letnia mieszkanka

Mokotowa wybrała się z part-
nerem i dzieckiem na zakupy.
Podczas wybierania pieniędzy z
bankomatu przy użyciu swojej
karty nie wyjęła jej z czytnika.
Zanim się zorientowała i zablo-
kowała kartę przeprowadzono
nią już kilkadziesiąt transakcji.

Podejrzany, zatrudniony ja-
ko kurier w jednej z firm prze-
wozowych został zatrzymany
w jednym ze sklepów z akceso-
riami samochodowymi, kiedy
usiłował po raz kolejny zapła-
cić nie swoją kartą. Po kilku mi-
nutach na miejscu pojawili się
dzielnicowi wezwani przez per-
sonel sklepu. Mężczyzna trafił
do policyjnego aresztu. 

26-latek przyznał się do prze-
stępstwa wyjaśniając, że zna-
lazł kartę i postanowił z niej sko-
rzystać, gdyż jako kurier zarabia
niewiele, a ma na utrzymaniu
rodzinę na Ukrainie. Jeżdżąc
służbowym samochodem prze-
mieszczał się dosyć szybko i od-
wiedzał drogerie, apteki oraz
sklepy spożywcze gdzie robił za-
kupy nie przekraczając kwoty
50 zł. Mężczyzna zobowiązał
się do naprawienia wyrządzonej
szkody. O tym jednak jak za-
kończy się ta sprawa zadecydu-
je sąd, który może go skazać na-
wet na 10 lat więzienia.

P O L

Kronika Stróżów Prawa

W SPRAWIE 
OGŁOSZEŃ
DROBNYCH 

PROSIMY DZWONIĆ 
POD NUMER

509 586 627 
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BBiiuurroo SSłłuużżbbyy KKrraajjoowweejj AAnnoo-
nniimmoowwyycchh AAllkkoohhoolliikkóóww 
(22) 828-04-94 , pon.- pt. 8-16

PPuunnkktt IInnffoorrmmaaccyyjjnnoo –– KKoonn-
ttaakkttoowwyy AAAA (22) 616-05-68,
pon.-pt. 16-21

IInnffoolliinniiaa AAAA 
0 -801 033 242, pon.-pt. 8-21

Ursynów
UUrrzząądd DDzziieellnniiccyy
aall.. KKoommiissjjii EEdduukkaaccjjii NNaarrooddoowweejj 6611
Centrala 2 2  4 4 3  7 1  0 0
fax 2 2  4 4 3  7 2  9 1
Informacja Wydziału Obsługi
Mieszkańców

2 2  4 4 3  7 2  0 0
2 2  4 4 3  7 1  5 6
2 2  4 4 3  7 3  0 1

Policja 6 0 3  1 9  7 8  l u b  1 1 2
Ośrodek Pomocy Społecznej 

2 2  5 4 4  1 2  0 0
Miejskie Centrum Kontaktu
Warszawa (czynne całą dobę
przez 7 dni w tygodniu) 1 9 1 1 5

Mokotów
UUrrzząądd DDzziieellnniiccyy
uull.. RRaakkoowwiieecckkaa 2255//2277

2 2  4 4 3  6 4  0 0
Wydział Obsługi Mieszkańców

2 2  4 4 3  6 5  0 0
2 2  4 4 3  6 5  0 1

Urząd Skarbowy 2 2  5 0 2  0 0  0 0
Pogotowie Ratunkowe 9 9 9

2 2  8 4 4  0 4  4 6
Policja 2 2  6 0 3  1 1  8 8
Straż Miejska 9 8 6 ,  2 2  6 4 9  4 0  9 0
Straż Pożarna 9 9 8 ,  2 2  8 4 4  0 0  7 1

Wilanów
UUrrzząądd DDzziieellnniiccyy
uull.. FFrraanncciisszzkkaa KKlliimmcczzaakkaa 22

2 2  4 4  3 5  0 0 0
Ośrodek Pomocy Społecznej
ul. Przyczółkowa 27A

2 2  6 4 8  2 2  2 6
Policja 2 2  8 4 2  3 2  6 1
Straż Miejska 9 8 6 ,  8 5 2  1 6  0 0
Straż Pożarna 2 2  5 9 6  7 1  4 0

Piaseczno
UUrrzząądd MMiiaassttaa ii GGmmiinnyy 
uull.. KKoośścciiuusszzkkii 55 7 0 1  7 5  0 0
Starostwo 
Powiatowe 7 5 7  2 0  5 1
Urząd Skarbowy 7 2 6  6 7  0 0
Pogotowie Ratunkowe 9 9 9

5 3 5  9 1  9 3
Policja 9 9 7

7 5 6  7 0  1 6 . . . 1 8
Straż Miejska 7 0 1  7 6  9 5

9 8 6
Straż Pożarna 9 9 8 ,  7 5 6  7 2  4 3
Pogotowie Gazowe 9 9 2
Pogotowie Elektryczne 7 0 1  3 2  2 0
Pogotowie Wodno 
– Kanalizacyjne 6 0 3  3 0 9  3 9 9

Konstancin-Jeziorna
UUrrzząądd GGmmiinnyy 
uull.. PPiiaasseecczzyyńńsskkaa 7777

2 2  4 8 4  2 3  0 0 ,  2 2  4 8 4  2 3  1 0
Policja 9 9 7 ,  7 5 6  4 2  1 7
Straż Miejska 7 5 7  6 5  4 9
Straż Pożarna 9 9 8 ,  7 5 0  1 8  1 9
Pogotowie 9 9 9 ,  7 5 6  7 5  1 1

Lesznowola 
UUrrzząądd GGmmiinnyy 
uull.. GGmmiinnnnaa 6600 

7 5 7 - 9 3 - 4 0  d o  4 2 ;  
7 5 7 - 9 2 - 7 1 ;  7 5 7 - 9 0 - 0 2 ;  

f a k s  7 5 7 - 9 2 - 7 0  
Pogotowie Ratunkowe 9 9 9  
Pogotowie Ratunkowe
(całodobowy ostry dyżur) 
ul. Kościuszki 9 7 5 6 - 7 5 - 1 1  
Ośrodek Zdrowia 
w Nowej Iwicznej                 7 0 1 - 4 9 - 1 0  
Ośrodek Zdrowia 
w Magdalence 7 5 7 - 9 9 - 6 4  
Ośrodek Zdrowia 
w Mrokowie 7 5 6 - 1 5 - 9 2
Ośrodek 
Pomocy Społecznej 7 5 7  9 2  3 2
Policja 9 9 7  

7 5 7 - 9 3 - 9 0 ,  7 5 7 - 9 3 - 8 6  
Komenda Powiatowa Policji

7 5 6 - 7 0 - 1 7 ,  7 5 6 - 7 5 - 0 1  
Straż Pożarna 7 5 7 - 0 5 - 9 8 ,

7 5 7 - 2 2 - 2 7  
Ochotnicza Straż Pożarna 
w Mrokowie 7 5 6 - 1 5 - 2 5  
w Nowej Woli 7 5 6 - 7 3 - 1 0
Straż Miejska 9 8 6 ,  7 5 0 - 2 1 - 6 0
Pogotowie gazowe    9 9 2 ,  7 5 0 - 3 8 - 8 5
Pogotowie energetyczne 9 9 1

7 5 6 - 3 0 - 5 3 ,  7 5 6 - 3 0 - 5 4
Pogotowie 
wodno-kanalizacyjne 9 9 4

Ważne telefony

AKL Ursynów zaprasza
Akademicki Klub Lekkoatletyczny Ursynów zaprasza dzieci i

młodzież do udziału w zajęciach treningowych.
Szkolenie podstawowe: urodzeni w latach 2011-2015.
Szkolenie w grupach  specjalistycznych: rzuty, biegi krótkie i

skoki, biegi średnie i długie oraz chód dla roczników 2002-2010.
W kadrze szkoleniowej klubu zajęcia prowadzą byli reprezentan-
ci Polski: Genowefa Patla, Tomasz Damszel, Bohdan Bułakow-
ski oraz trener klasy mistrzowskiej Bogdan Obrocki.

Zebranie informacyjne dla Rodziców / Opiekunów oraz zapi-
sy w dniu 6.09.2023 r. ul. Ciszewskiego 10 p.101. Zapraszamy.

Więcej na www.aklursynow.pl.

Zapowiada się wyjątkowy wrze-
sień w warszawskich teatrach.
Pierwsze tygodnie po wakacjach
będą bogate w premierowe spek-
takle, na sceny wracają też znane
i lubiane tytuły. Nie zabraknie go-
ści - z kraju i zagranicy.

Premierowe musicale
Na długo przed „Sukcesją”, „Grą o tron”

czy „Rodziną Soprano” miliony telewi-
dzów zachwycały się polskim serialem, w
którym bohaterski inżynier zmagał się z
problemami rodzinno-budowlanymi i
przemierzał Warszawę czerwonym fia-
tem 126p. Pół wieku po emisji pilota
„Czterdziestolatka” Stefan Karwowski,
jego maluch, żona Madzia, Maliniak i Ko-
bieta Pracująca powracają – jako bohate-
rowie warszawskiego musicalu. 15 wrze-
śnia w Teatrze Rampa premiera „40-lat-
ka” w reżyserii Joanny Drozdy, która
wcieli się też w jedną z ról.

Wcześniej, bo 9 i 10 września, w Te-
atrze Syrena premierę będzie miał musi-
cal „Six” –pierwsza polska inscenizacja
wielkiego przeboju West Endu i Bro-
dwayu. Spektakl opowiada o sześciu żo-
nach króla Anglii, Henryka VIII. Twórcy
„Six” przedstawili je jako diwy muzyki
pop, a sztuka ma formę koncertu – każ-
da z bohaterek po kolei wyśpiewa swoją
historię. 

Co gryzie Gilberta Grape’a
Teatr Powszechny pokaże we wrześniu

swoją najnowszą produkcję: „Co gryzie
Gilberta Grape’a” wg kultowej powieści
Petera Hedgesa, w reżyserii Karoliny Ko-
walczyk i z dramaturgią Natalii Królak.

„Co gryzie Gilberta Grape’a” to przypo-
wieść na styku dramatu ciała i dramatu
rodziny, próba przyjrzenia się życiu, w
którym miłość zniknęła pod warstwą uwi-
kłania, bólu i traumy. Czy całkowicie? –
czytamy na stronie Teatru.

Amerykańskie sny
23 września w Teatrze Druga Strefa od-

będzie się premiera sztuki „American Dre-
ams”. Jego akcja rozgrywa się w tajemni-
czym, teatralnym studio, gdzie Córka i
Matka szukają swojego miejsca na świecie.
Córka marzy o karierze aktorskiej w Hol-
lywood, a Matka, była gwiazda sceny, stoi
przed trudnymi wyborami w swoim życiu.
Spektakl w reżyserii Sylwestra Biragi prze-
nosi za kulisy teatru, gdzie bohaterki zada-
ją sobie pytania o tożsamość.

Spektakl o śmieciach
- Do bio czy do zmieszanych? Plastik,

papier, gabaryty, zielone, kompost, małe,
duże i ogromne AGD. W kontenerach, w
lasach, na zboczach, czasem w komin-
kach i spalarniach zbyt blisko naszych
okien – śmiecie są wszędzie. Napotykamy
je, produkujemy je, zamartwiamy się, że
jest ich więcej, coraz więcej. - „Spektakl o
śmieciach” będzie miał swoją premierę w
Teatrze Ochoty 30 września. To efekt pra-
cy grupy młodych twórczyń i twórców,
wyłonionych w ramach tegorocznego
konkursu „Polowanie na motyle”.

Znani i lubiani
Warszawskie teatry rozpoczynają nowy

sezon repertuarami pełnymi spektakli, któ-
re już pokochała stołeczna widownia. Teatr
Współczesny zaprasza m.in. na swoją ma-

jową premierę „Dolce vita” w reż. Marcina
Hycnara czy spektakl poświęcony twór-
czości Kory „A planety szaleją” (obie te pro-
dukcje są grane na Scenie w Baraku).

Centrum Sztuki Włączającej/ Teatr 21
już na początku września zaprasza na
„Cukry” wg powieści Doroty Kotas – spek-
takl, którego premiera tuż przed wakacja-
mi została przyjęta entuzjastycznie. Mo-
nodram stworzony przez Pamelę Leoń-
czyk i Helenę Urbańską będzie pokazany
1,2 i 3 września. Kilka dni później (9 i 10
września) na scenę wraca „Rodzina” –
wspólna produkcja Teatru 21 i TR War-
szawa. 11 i 12 września będzie wyjątko-
wa okazja, by zobaczyć dwie produkcje
słynnego zespołu Stopgap Dance Compa-
ny, który stworzył Chris Pavia.

Nowy, jubileuszowy sezon
15-lecie działalności będzie świętował

w tym sezonie Nowy Teatr. W programie

premiery i powroty głośnych spektakli, 4.
edycja Międzynarodowego Festiwalu No-
wa Europa. Miłość, będzie też nowy sezon
spotkań wokół literatury.

Teatr na Ursynowie
Spektakle teatralne we wrześniu także

w Ursynowskim Centrum Kultury „Al-
ternatywy”. W programie m.in. klasycz-
na „Zemsta” Fredry, „Frida. Życie. Sztu-
ka. Rewolucja”  - przedstawienie z po-
granicza teatru, video art i performan-
su, a także musical o Mikołaju Koperniku.
„Kręci się?!” - muzyczna opowieść przy-
gotowana przez Teatr Muzyczny w To-
runiu z okazji 550. rocznicy urodzin
astronoma.

Więcej informacji o wydarzeniach
kulturalnych w mieście można znaleźć
w kalendarium na stronie kultu-
ra.um.warszawa.pl.
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Tradycyjnie, w 123 rocznicę śmierci Mieczysława Fogga, która przypada 3 wrze-
śnia, pod honorowym Patronatem Prezydenta Warszawy Rafała Trzaskowskiego,
Muzeum Polskiej Piosenki w Opolu, Biblioteki Polskiej Piosenki w Krakowie i Rodzi-
ny Foggów, rozpoczyna się jubileuszowa,  XX edycja Ogólnopolskiego Festiwalu Pio-
senki Retro im. Mieczysława Fogga.

Uroczysty koncert inauguracyjny odbędzie się już w najbliższą sobotę, 2 września, o godz. 18 w Ur-
synowskim Centrum Kultury Alternatywy. Wystąpi nagrodzony Złotym Liściem Retro 2012 zespół re-
welersów Voice Band, z gościnnym udziałem Eweliny Flinty, laureatki tegorocznego wyróżnienia Zło-
ty Liść Retro 2023.

Bogaty program tegorocznego Festiwalu obejmuje około 50 imprez i spotkań, spektakli teatralnych,
koncertów i projekcji filmowych, odbywających się na terenie całego kraju (m. in. w Krakowie, Kali-
szu, Gdańsku, Wadowicach, Inowrocławiu).

W Warszawie w tym tygodniu zapraszamy we wtorek 5 września o godz. 18 do Klubu Księgarza
(Rynek Starego Miasta 22) na spotkanie z Markiem Telerem, autorem książki Amanci II Rzeczypo-
spolitej (wydawnictwo Bellona). Spotkanie poprowadzi Wojciech Dąbrowski, dyrektor artystyczny
OFPR, a oprawę muzyczną zapewnią laureaci Złotych Liści Retro Anna Maria Adamiak, Robert Ku-
las i Maciej Klociński.

Fabryka Norblina (ul. Żelazna 51/53) zaprasza w każdy poniedziałek i wtorek na wystawę multi-
sensoryczną Retro Warszawa.

Restauracja U Wieniawy (pl. Piłsudskiego 9) proponuje zaś  w poniedziałki, czwartki i soboty Mu-
zykę Retro na żywo.

Szczegółowy program Festiwalu znajduje się na stronie www.spotkaniazpiosenka.org/ Festiwal Re-
tro, a bieżące informacje będą publikowane na Facebooku na profilu Festiwal Piosenki Retro.

Ciekawą propozycję przy-
gotowało Muzeum Pałac
w Wilanowie. W królew-
skim parku wilanowskim,
za przepięknym Ogrodem
Różanym, w cieniu tajem-
niczej Góry Bachusa poja-
wią się obozowe namioty
oraz wozy oraz rekon-
struktorzy w strojach z
epoki, którzy przeniosą
nas w przeszłość, do daw-
nej Polski. Od 24 czerwca
do 17 września w czwart-
ki, soboty i niedziele orga-
nizowane są letnie spotka-
nia z historią ożywioną!

Tabory i inscenizacje oraz re-
konstrukcje odtwarzające staro-
polskie stroje, przedmioty przy-
bliżą nam różne aspekty życia
w XVII-wiecznej Rzeczypospoli-
tej. Pozwolą wejrzeć czym zaj-
mowali się ówcześni ludzie. Re-
konstruktorzy opowiedzą o za-
wodach, zaprezentują przedmio-

ty z epoki. Poznamy m. in.: bart-
nika, lichwiarkę, geografa, dru-
karza, wojaka, zbrojmistrza czy
zielarki. 

Poznamy historię przykłady
rzemiosła mincerskiego - mone-
ty bite na rozkaz Jego Królew-
skiej Mości i inne środki płatni-
cze. Interesujące będą zapewne
prezentacje dawnych monet i
opowiadanie ile można było za
nie kupić np. za szeląga. Inną

atrakcją będą gry hazardowe, któ-
rym oddawali się w wolnym cza-
sie ludzie w ówczesnym czasie.

Równie ciekawe będą wykła-
dy na temat polskiej geografii
w wieku XVII i innych dziedzin
nauki. Dowiemy się więcej o ta-
kich postaciach jak Jan Hewe-
liusz zaprzyjaźniony z królem i
o wielu innych równie niezwy-
kłych sprawach. 

M i r o s ł a w  M i r o ń s k i

Tabor Jana Sobieskiego – ożywianie historii

Jubileuszowe śpiewanie w stylu retro

Teatry zapraszają po wakacyjnej przerwie
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